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Bluegrassová
asociace
Co je Bluegrasová asociace ČR z.s.? 
BA je zapsaný spolek (dříve občanské
sdružení) založené v roce 1995, celou
organizaci řídí zvolené předsednictvo,
současným předsedou je Petr Brandejs.

Co je cílem BA?
Cílem BA je, aby se bluegrassu dařilo
v ČR co nejlépe, aby se rozvíjel, byl
v kontaktu se zahraničím a co nejvíce
se rozšířil. BA se také snaží zajistit
co největší informovanost svých členů.

Jaká je činnost BA? 
 »     BA vydává Bluegrassové listy. 
 
 »     BA spolupořádá nejstarší evropský
        bluegrassový festival v Evropě,
        Banjo Jamboree. 

 »     BA používá databázi členů k zaslání
        pozvánek na nejrůznější
        bluegrassové akce. 
 
 »     BA pořádá výběrová kola na festival
        Banjo Jamboree.
 
 »     BA vítá další náměty svých členů.
 
 »     Internetové stránky BA jsou na adrese
        http://www.bacr.cz.

Členství v BA

 »     Členství v BA je na kalendářní rok s tím,
        že kdo se stane členem do 30.6., zaplatí
        plný roční příspěvek 200 Kč, kdo
        po 30.6., zaplatí 100 Kč.
 
 »     Pro kapely je možno využít institut
        kolektivního členství za 500 Kč, každý
        z kapely obdrží průkazku a bude dostávat
        vlastní výtisk BL (všechny výtisky budou
        zasílány na adresu kapelníka) a samozřej
        mě bude mít i všechny další výhody
        vyplývající z členství.

 »     Pro sponzory BA je určen institut
        doživotního členství za 5.000 Kč.

 »     Dalším typem členství je pořadatelské
        členství za 500 Kč, pořadatel dává členům
        BA slevu na vstupném (min 10%, alespoň
        20 Kč) na jím pořádaných akcích a uvede
        BA na plakátech; sám má zdarma zajištěnu
        inzerci svých akcí v BL (1 stránkav BL / rok
        / na akci), na webu BAČR v dalších
        tiskovinách vydávaných BAČR.

 »     Všechny typy členství vyřizuje sekretář BA,
        který rovněž dojedná individuálně
        podrobnosti týkající se kolektivního,
        pořadatelského a sponzorského členství.
        Za člena je rovněž možno přihlásit se na
        některých akcích. 

Výhody členství
 »      Slevy ve vybraných obchodech
         s hudebninami.
 
 »      Zdarma Bluegrassové listy nejméně
         4x ročně.
 
 »      Zařazení do databáze členů – v případě
         zájmu možno emailem zasílat pozvánky
         na akce.
 
 »      Možnost zapůjčení aparatury.
 
 »      Sleva na vstupném na Banjo Jamboree
         a některé další festivaly a akce. 

Zájemci o členství mohou zasílat peníze
převodem nebo složenkou nebo na účet:

 
2801981784/2010,  Fio banka

Do kolonky "zpráva pro majitele účtu" uveďte
svoje jméno příjmení (ev. název kapely)
+ "členství BAČR". Pokud jste noví členové,
pošlete prosím emailem svou adresu na 
petrgartner@tiscali.cz, ať víme, kam posílat
Bluegrassové listy. Případné informace
u členů výboru:

Petr Brandejs 
(předseda a šéfredaktor bluegrassových listů) 
mobil: 777 122 569, 
email: brandejs@seznam.cz.
 

Petr Gärtner 
(databáze členů, průkazky)
mobil: 737 971 477, 
email: petrgartner@tiscali.cz
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Slovo předsedy

Dražba banja u příležitosti 50. ročníku Banjo Jamboree

Rosťa Čapek se rozhodl podpořit konání 50. Banjo Jamboree a vyrobí k 
této příležitosti jedinečné banjo, které bude vydraženo ve prospěch 
festivalu. Špičkové pětistrunné banjo z dílny Rosti Čapka bude mít 
speciální vykládání spojené s Banjo Jamboree.  Sledujte Bluegrassové 
listy pro další informace o tomto exkluzivním nástroji a jeho dražbě.

Milé členky a členové,

blíží se 50. ročník Banjo Jamboree (17.– 
18.6.).  Jako připomínku přinášejí tyto 
BL vzpomínky dvou banjistů, kteří jsou 
sice od sebe věkem vzdáleni o několik 
desetiletí,  ale je zajímavé,  že mnoho 
jejich vzpomínek je podobných.

BAČR pořádá Banjo Jamboree V 
Čáslavi od roku 2003, co už je hezká 
řádka let... Intenzivně pracujeme na 
sborníku, kde by se historie tohoto 
nejstaršího evropského bluegrassového 
festivalu shrnula.  Současně plánujeme 
nějakým způsobem uvést všechny mož
né (dnes už značně historické) doku
menty online. Pokud byste měli čas a 
chuť se na tom podílet, ozvěte se mi,  
potřebujeme každého dobrovolníka.

O tom, že je třeba podporovat všechny 
segmenty naší komunity,  jsem psal už 
posledně. Nejhůř jsou na tom,  zdá se, 
koncerty, a to z důvodů, které tady ne
chci opakovat,  spíš bych na vás jen rád 
apeloval – vyražte podpořit výkonné u
mělce,  ať nám nějací zůstanou! Když se 
zběžně podíváte na rubriku Servis,  
uvidíte,  že muzikanti pracují,  tak aby 
měli pro koho...

My na vás každopádně spoléháme na 
Banjo jamboree – detaily o programu a 

zahraničních hostech najdete na zvláštní 
stránce. Ani vám nebudu popisovat,  co 
je s tím práce ☺, ale spokojení diváci 
nás vždycky nabijí energií. 

Tak se na vás těšíme,  zatím pilně cvičte,  
poslouchejte a vůbec...

Petr Brandejs,  předseda BAČR
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Rozhovor s Petrem Třebickým sr.
- banjistou legendárních K.T.O. 

Následující rozhovor nám poskytl kyta
rista skupin GrassRoad a Forget Petr 
Třebický, jehož tatínek je vlastně jedním 
z nejslavnějších českých banjistů. I kdyby 
vám jeho jméno nebylo tak docela pově
domé, znát budete určitě skladby Buráky 
nebo Zrádný banjo, které nahrál se slav
nými K.T.O. (bez náprstků!).

Narodil ses v Ostravě 15. 12. 1941, kde 
tvůj otec a můj děd působil v Národ
ním divadle Moravskoslezském. Zjistil 
jsem, že jsi hrál své první roličky 
v divadle už v sedmi letech. V divadle 
také už dlouho hrál své role tvůj bratr 
Karel. Jak to ovlivnilo tvůj tvůrčí 
život a proč jsi u divadla nezůstal?

Otec a tvůj děd původně působil v opeře 
Národního divadla v Praze. Byl ale váš
nivým rybářem, což by mu prý kazilo 
hlas, a tak se na operu vykašlal a šel 
do operety. Opereta byla v té době nej
lepší v Ostravě, kde se posléze usadil a 
působil na scéně Národního divadla 
Moravskoslezského. Tam si ho ale po
zději vyhlédli z Karlínského divadla, kde 
později účinkoval. Bratr byl o 11 let 
starší a opravdu jsme spolu jako mladí 
začínali malé a bratr i větší role v Ostra
vě. Bratr se stal později divadelním re
žisérem.

Divadlo mě v té době opravdu bavilo. 
Později při působení otce v Karlínském 
divadle byl ředitelem slavný Oldřich 
Nový. Ten se také stal v letech 195964 
ředitelem nové sekce hudební komedie 
na Pražské konzervatoři. Otec mi to hned 
s Novým domluvil a přihlásil mě tam. Já 
měl ovšem od malička veliký odpor k ta
kovým těm baletním nohavicím, kterým 

se v Ostravě říkalo „štrample“ a které 
byly součástí výuky baletu. To když 
jsem zjistil, tak jsem se prostě na celou 
konzervatoř vybodl. Asi to bylo i tím, že 
jsem už v Ostravě jako malý do baletu 
chodil.

Do Prahy jste se nakonec vrátili a co 
následovalo? Vyučil ses tuším elektri
kářem. Hrál jsi už na nějaké nástroje?

V Praze jsme bydleli od roku 1954. Otec 
dostal angažmá do Karlínského divadla. 
Hrál na kytaru, ale nerad zpíval jen tak 
mimo jeviště, s výjimkou táboráků. Měl 
rád staré trampské písničky, které jsou 
dnes už asi zapomenuté, a ty zpíval 
s kytarou. To se mi líbilo a zřejmě i 
ovlivnilo, a tak jsem hrál také na kytaru 
a zpíval. Vyučil jsem se elektrikářem na 
učilišti v jihočeské Blatné, kam jsem si i 
kytaru přivezl. Už v prvních dnech jsem 
byl odvezen na operaci slepého střeva do 
Strakonic a kytara na učňáku mezitím 
vzala za své. 

Jak se vytvářela tvá hudební kariéra 
do roku, než jsi vystřídal Frantu Tur
ka v trampské skupině K.T.O. – Ka
marádi táborových ohňů?

Otec mi bohužel zemřel na mé 18. naro
zeniny a to byl i důvod, proč narozeniny 
nerad slavím. Hudebně jsem se pak už 
musel o sebe postarat sám. Začal jsem 
hrát na bicí v dixielandové skupině a pak 
dokonce zpíval občas v Orchestru 
Ladislava Bezubky (žil v letech 1926
1985). V dixielandu sháněli čtyřstrun
ného banjistu a tak jsem to v roce 1963 
zkoušel na čtyřstrunku.
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Později v roce 1963 jsme založili první 
country skupinu (dříve se ještě říkalo 
westernovou), která se jmenovala Old 
Western. Bylo nás v ní jako psů: dvě 
banja – čtyř a pětistrunné, tři kytary, kla
vír, basa, bicí, dvoje housle a další. 
Poprvé jsme hráli v Lucerně na pod
nikové oslavě Pražských rozvodných 
závodů. Tak velká parta ale nevydržela a 
rozpadla se.

Na to konto jsem založil skupinu s náz
vem Strings of Tennessee. S tou jsme 
získali třetí cenu na Portě v roce 1967. 
V té zpívala i tvá máma.

V té době ještě nebyly festivaly, ale ta
kové estrády. Na ty už jezdilo KTO, Duo 
Červánek, Westmani, další a my. A tam 
jsme se seznámili s KTO. S nimi hrál 

opravdu fenomenální čtyřstrunný banjis
ta Franta Turek. Jeho vzorem byl George 
Formby (26.5.1904  6.3.1961, angl.. he
rec, komik, skladatel, zpěvák. Inspiroval 
mj. i Jiřího Suchého.) a tak se taky tak 
naučil hrát. Když Franta hrál na jevišti 
sólo, tak ho pro veliký aplaus musel hrát 
i vícekrát za sebou. Byl ale také trochu 
problematickej a někdy i nespolehlivej, 
a tak se stalo, že občas i nedorazil na 
koncert. Tak se přihodilo, že jsem velice 
rád za něj začal zaskakovat, což právě i 
přede mnou činil i Ivan Mládek. To bylo 
v letech 1967  68.

V roce 1968 mě oslovil Franta Prošek, 
vedoucí skupiny Mustangové, zda bych 
u nich nechtěl hrát za Zdeňka Skar
landta, který odešel do Německa. Mu
stangové už byli přece jenom profi 
skupina a hráli za peníze, což se mi 
zalíbilo a vzal jsem to. Skarlandt se ale 
po měsíci z Německa vrátil, a tak jsme 
hráli oba a na basu tam hrál i Zdeňkův 
kamarád Vašek Vebr. Při mém hostování 
u KTO mě oslovil Fanda Hacker, zda 
bych nešel hrát za F. Turka nastálo a já 
navrhl ještě vzít Skarlandta, s čímž 
Fanda souhlasil. Vašek Vebr byl ale veli
ký kamarád a Zdeňkův spolužák. Proto 
jsme nakonec přesedlali všichni tři. To 
byl už rok 1970. Tak nás v KTO bylo 
hned 5. Protože jsme ale na nějakou stu
diovou nahrávku potřebovali lepší kyta
ru, oslovili jsme tehdy už studiového 
hráče Ferryho Fridricha, který už také u 
KTO hostoval. Ferrymu se pak  asi pět 
let  říkalo ze srandy „stálý host“.

A teď k tvým banjům. Jak to začalo a 
jaká byla tvá první?

Moje první pětistrunné banjo bylo s ta
kovým tím dlouhým krkem a vyrobil mi 
ho kamarád Jarda Bonaventura. 

Petr Třebícký sr.



8

Později hrála na Portě skupina z Holand
ska – The Smokey Mountain Rangers a 
já to svoje banjo vyměnil s jejich ban
džistou na Espíru (Espíro byla chalupa u 
Jetřichovic, kde se traduje, že vznikl 
český bluegrass. Scházela se tu většina 
všech bluegrassových muzikantů.) za 
Framusku a 50 dolarů. Potom mi posta
vil banjo Jirka Altman. Původně nechtěl, 
ale já si vymínil, že tam chci na hlavě 
Gibson a tak mi Jirka udělal podle 
nákresů, které získal z USA skoro přes
nou kopii banja Gibson. Toto banjo ještě 
nakonec upravil v Kanadě Buddy Wes
ton, který snad pro f. Gibson i pracoval.

Později jsem ještě měl od Marko Čer
máka to pozlacené banjo, které sice mělo 
hezký zvuk, ale neladilo a nedalo se 
s tím nic dělat.

Podle čeho ses učil svůj první „pic
king“ nebo jak se dnes nazývá „roly/
rolls“? Marko Čermák se už snažil 
hrát nějaké ty své první taky. Spolu
pracovali jste nějak, nebo si to každý 
tzv. chránil? Ptám se i proto, protože 
si vzpomínám, jak si později plno mu
zikantů sehnalo různé školy z USA 
s tabulaturami a nechtěli je nikomu 
půjčit. Asi aby byli nejlepší…

Zrovna jsem hrál na kytaru u Green
hornů a tam jsem pokukoval více po 
Marko Čermákovi. On byl ale hodně ta
jemný, nechtěl nic ukázat a na jeho ban
jo se člověk ani nesměl podívat! On 
když třeba odcházel ze šatny, tak ho 
pečlivě schoval, nebo přikryl. Pak jsme 
jednou hráli v Riegrových sadech a 
Marko měl zahrát takovou jednoduchou 
předehru na Červenou řeku a vůbec mu 
to nešlo. Já jsem si počkal, až půjde na 
záchod, odkryl to jeho banjo a prakticky 
jsem to zahrál napoprvé. Tak jsem si 
řekl, že na tak jednoduchý nástroj nebu
de problém hrát a tím to začalo. 

Později, když už jsem hrál u K.T.O., se 
do ČSSR dostaly i nějaké školy s tabu
laturami, ale tím, že jsem už v té době 
opravdu hodně vystupoval, tak jsem už 
měl málo času se z nich učit a zůstal 
jsem u toho, co jsem už hrál a případně 
odposlouchal.

17. 6. 1975 navštívila ČSSR první opra
vdová bluegrassová skupina z USA  
The McLain Family Band. Zavítali sem 
v rámci celosvětového turné, které fi
nancovala vláda USA a mělo propa
govat bluegrass v celém světě. Hráli na 
zahradě ambasády USA v Praze. Vím, 
že jsi byl na tomto koncertě a asi jsi také 
poprvé viděl hrát živě na pětistrunné 
banjo – prstýnkama.

No, v té době už jsem byl zapálený do blu
egrassu a country mě ještě moc nebralo. 
A když přijeli McLaini, tak jsme tam 
samozřejmě hned letěli. Poprvé jsem na
živo sice neviděl hrát s prstýnkama, 
protože už s nimi hrál Marko, ale viděl 
jsem poprvé hrát na banjo chromatická 
sóla, což v té době ještě moc banjistů 
nehrálo. To mě nadchlo a hned jsem to 
zkoušel taky a snad byl i první, kdo u 
nás tu chromatiku začal hrát. Jinak s prs
týnkama jsem nezačal hrát z prozaického 
důvodu, protože jsem je prostě nesehnal 
a pak už jsem se s nimi nenaučil.

Raymond Kane McLain (18. 4. 1928 – 
14. 2. 2003) po svém vystoupení v Čes
koslovensku řekl: „Jedna věc je říci, že 
cesta byla úspěšná, ale to opravdu neří
ká, co jsme viděli a cítili. Češi byli tak 
ohromeni, že k nám přišli a dotkli se naší 
tváře a plakali….“

A po tomto koncertě McLainů v Praze 
najednou jedete hrát na velice prestižní 
koncert do Grand Ole Opry House 
v Nashville, který se koná v rámci deví
tidenní slavnosti dne 15. 10. 1975 k pa
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desátému výročí rozhlasového vysílání 
Grand Ole Opry. Jmenuje se to Bud/
Baldwin/Gretsch show v rámci CMA 
International show a hrajete odpoledne 
v plné hale s Waldemarem a Olinou 
Matuškovými a celé K.T.O.

Na tomto koncertě CMA (Country Music 
Association) hrál Walda dokonce na 
fujaru, kterou si dovezl. Když na tu 
fujaru Walda zahrál první tóny pro těch 
cca 17 tisíc posluchačů v sále, tak to 
všechno ztichlo a lidi vůbec nevěděli, co 
je to za nástroj. Mělo to veliký úspěch. 
To ale nebylo vše.

Já vím. Z archivů jsem ale zjistil, že 
jste hráli na show Billa Monroea. Jme
novalo se to Early Bird Bluegrass a 
hráli jste na něm pouze jako K.T.O., 
bez bicích a Vašek Vebr měl akustic
kou basu…

Ano, máš pravdu. Na tomto koncertě 
jsme hráli v podstatě náhodou. Pozváni 
jsme byli na koncert CMA. Na tom jsme 

zahráli, ale taky jsme hráli v rámci rautu 
pro pozvané právě s McLain Family 
Bandem a dalšíma. Bill Monroe se od 
někoho dozvěděl, že jsme hráli „Holku 
modrookou“ a že to bylo úžasné. Přišel za 
námi, a chtěl, abychom mu na jeho show 
zahráli. Problém byl v tom, že jsme měli 
baskytaru a Bill řekl, že si musíme někde 
půjčit kontrabas. A ten jsme si právě 
půjčili od McLainů. V té době ale hrál 
s baskytarou také Jimmy Martin a to byl 
veliký problém. Došlo mezi ním a 
Monroem dokonce na strkanici. Martin 
nakonec ale svolil, a když ho na jedné 
straně jeviště Monroe ohlásil, tak on 
přišel se skupinou z druhé strany, ale i 
s baskytarou a podvedl ho. To, že jsme 
hráli Billovi na té jeho přehlídce byla 
veliká náhoda a v podstatě zázrak. On 
zásadně nezval kapely mimo USA!

Na tomto koncertě hrály tehdejší hvězdy 
bluegrassu – The McLain Family Band, 
Jimmy Martin, James Monroe, Mac 
Wiseman, Jim and Jesse a hvězda největší 
– Bill Monroe and The Bluegrass Boys.

Greenhorns  Třebícký, Čermák, Vyčítal
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Jako jeden z mála bandžistů jsi dokonce 
vymýšlel i své vlastní instrumentálky 
a dokonce ti je i nechali umístit na LP a 
SP K.T.O. Jako první byla Oasa, Signál, 
Speciál pro 17 strun, což je Nashville 
Skyline Rag od Dylana, Most přes řeku 
snů, slavná věc P. Simona (Bridge Over 
Troubled Water), kde tě doprovází sym
fonický orchestr a také slavná Holka 
modrooká.

Máš pravdu. Vlastní tvorbu od nás chtěli a 
tak jsem udělal i tyto instrumentálky 
inspirované Earl Scruggsem. Most přes 
řeku snů už nahrál přede mnou Earl a mě 
se to moc líbilo a tak jsme to také nahráli 
se symfoňákem. Holka modrooká byla 
velice úspěšná hlavně proto, protože ji 
v USA nikdo neznal a oni umějí ocenit, 
když někdo vymyslí nebo zkomponuje 
něco nového. Ocenili hlavně tu originalitu.

Letos v prosinci oslavíš krásných 80 
let. Je něco v tvém muzikálním životě, 
co bys změnil, nebo čeho jsi nedosáhl? 
Nějaký ten hudební tvůj sen, který se 
nevyplnil.

Pro mě bylo veliké štěstí, že jsem se 
vlastně úplně náhodou k hraní trampské, 
bluegrassové a country muziky dostal. 
Odehrál jsem tisíce koncertů u nás a měl i 
to štěstí si zahrát na obrovských koncertech 
i na stadionech a velikých halách v USA, 
Kanadě a dalších zemích. Můj sen se mi 
myslím splnil a já bych neměnil nic.

Zkrácený rozhovor pro 
Bluegrassové listy 2022

Ptal se Petr Třebický jr.

Turek, Třebícký, Hacker, Morava
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Martin D-28 č. 58957 – příběh kytary
Slavné hudební nástroje mívají často 
fascinující příběhy  tak je tomu i v pří
padě kytary 58957, jejíž místo v historii 
akustické hudby je dnes doslova legen
dární. Jsou s ní spojena jména neméně 
legendárních kytaristů: Clarence White a 
Tonyho Rice.

Rok 1935 byl starý teprve tři týdny, ale už 
to vypadalo na jednu z nejvíc zasněžených 
zim v těch letech. Z Kanady přišla zimní 
bouře, která na severovýchodě naházela 30 
centimetrů sněhu, než se o pár dnů později 
přesunula k oceánu. Do 23. ledna zůstaly 
některé podniky ve východní Pensylvánii 
zavřené, to ale neplatilo o dílně C. F. 
Martin Guitar Company, kam něco přes 30 
pracovníků dorazilo na svou obvyklou 
směnu. Pustili se do práce na výrobě pro 
novou objednávku  12 kytar dreadnought 
s palisandrovým tělem. Mezi nimi byla i 
ta, která měla na bloku krku vyraženou 
identifikaci: D28, 58957. O dva měsíce 
později byl nástroj, opatřený strunami a 
zabalený, se zbytkem objednávky vyex
pedován. Od té chvíle se nám příběh 
kytary na nějaký čas ztratil z dohledu. S 
jistotou se ví až následující:

V roce 1959 kytaru zakoupili v hudebním 
obchodě v Los Angeles mladí bluegrassoví 
hudebníci Roland a Clarence Whiteovi. 
Otec chlapců, Eric White Sr. (původním 
jménem LeBlanc, rodina pocházela z 
Kanady), je už dřív brával s sebou na 
podobné výlety, během nichž kupoval 
předválečné kytary Martin herringbone (tj. 
zdobené lemováním se vzorem rybí pá
teře), obvykle za ne více než 70 dolarů, s 
úmyslem je opravit a prodat se skromným 
ziskem. Tentokrát chtěl ale patnáctiletý 
Clarence kytaru model D28, která by 
mohla být jeho vlastní. Bohužel – nebo 
naštěstí, záleží na úhlu pohledu – v ten den 

Roland a Clarence neměli moc peněz a v 
žádné z asi tuctu zastaváren, které navští
vili, nenašli jedinou D28, kterou by si 
mohli dovolit koupit. V jednom obchodě 
tam ale, opřená v rohu spolu s dalšími ná
stroji čekajícími na opravu, stála 58957. Za 
pro ně tehdy značnou sumu 25 dolarů kou
pili Martinku herringbone z roku 1935 v 
tom stavu jak byla.

Bratři přinesli kytaru beze strun domů a 
doufali, že ji jejich otec dokáže přivést 
zpět k životu, ale ten ji hned, jak na 
bídně vypadající D28 pohlédl, prohlásil 
za beznadějnou záležitost. Nějaký nezná
mý ničema odřezal část ozvučného otvo
ru té ubohé věci a zanechal otvor o prů
měru skoro 12 centimetrů. Její původní 
hmatník úplně chyběl a byl provizorně 
nahrazený ebenovou deskou, která byla 
přidržovaná ke krku lepící páskou.

Matin D28 č. 58957
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Pickguard se od přední desky odlupoval 
a chlapcům trvalo jen krátkou dobu, než 
jej osvobodili úplně. Den nato přinesli 
Roland a Clarence svou Martinku ke ky
tarářovi a jeho prognóza byla povzbu
divější než tátova. S ozvučnou dírou se 
samozřejmě nedalo dělat nic, ale prohra
bal se zásobníkem na díly a přišel s 
hmatníkem, který se hodil dost dobře: 
kousek z kytary Gretsch s 22 pražci, 
jehož rozteče byly založeny na menzuře 
skoro stejné jako u dreadnoughtu Martin. 
Chlapce sice vyděsilo, když slyšeli, že 
oprava bude stát zhruba tolik, kolik 
zaplatili za kytaru samotnou, ale už se 
nedalo couvnout. O týden později dostali 
svou D28 zpátky, osazenou strunami 

light a znějící v zásadě tak, jak by měla. 
Než odešli, kytarář varoval mladé pic
kery před používáním strun heavy, aby 
„to neohnuli“ a nezpůsobili, že se na 
kytaru nebude dát hrát  což oni samo
zřejmě stejně udělali.

Ve výbavě nástrojů rodiny Whiteových 
byly i další kytary, například Martin D18 
z roku 1952, který táta koupil v obchodě 
s klavíry v Los Angeles, kde skoro tři 
roky ležel a chátral. Ale D28 herring
bone byla i přes svůj pestrý vzhled a stále 
se zvyšující dohmat Clarence, a jako 
taková se v myslích mnoha lidí spojila s 
kalibrem hry, který se objeví maximálně 
jednou za generaci, pokud vůbec.

Tony Rice a jeho 58957
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Během let, kdy upravenou D28 vlastnil a 
používal, změnil Clarence White směr 
vývoje hry na kytaru v bluegrassu.

V roce 1960 uviděl devítiletý bluegras
sový hráč Tony Rice, který se nedávno 
přistěhoval do jižní Kalifornie a hrával 
na kytaru v rodinné kapele podobně jako 
Clarence, v zákulisí jedné hudební show. 
„Bylo to poprvé, co jsem se někde 
objevil,“ vzpomíná Rice. „Viděl jsem tu 
starou D28 a neměla na hlavě žádnou 
značku, tak jsem se zeptal: ,Co je to za 
kytaru?‘ a Clarence na to: ,To je Martin.‘ 
Nikdy jsem takovou neviděl, myslel 
jsem, že všechny dreadnoughty jsou D
18! Tak jsem se zeptal: ,To je D18?‘ On 
řekl: ,Ne, to je D28.‘ Nikdy jsem o D
28 neslyšel. Jediná věc, kterou jsem v tu 
chvíli věděl, bylo, že vypadá strašně, ale 
devítiletému klukovi zněla jako za mili
on!" Clarence nechal mladšího kluka za
hrát si na herringbona tak dlouho, jak 
chtěl. „Dohmat byl tak vysoký, že to 
skoro nešlo,“ říká Rice. Možná v ten den 
vzniklo nějaké spojení mezi Tonym a tou 
kytarou.

Bratři Whitové pokračovali v hudebních 
aktivitách, nejdřív jako Country Boys, 
později jako Kentucky Colonels. Claren
ceova hra u těchto kapel byla revoluční a 
nasměrovala jeho herringbone na dráhu 
k tomu, aby se stal svatým grálem blue
grassových kytar. Je ironií osudu, že jak 
věhlas Clarence Whitea rostl, používal 
D28 míň a míň, většinou kvůli frustraci, 
že se její hratelnost zhoršovala. Smutný 
stav D28 asi vedl k nejhloupějšímu ze 
všech klukovských úletů: ke dni, kdy 
Clarence opřel kytaru o strom před svým 
domem a vystřelil na ni ze vzduchovky. 
Ta jizva je na kytaře patrná dodnes. Ve 
skutečnosti byl herringbone v nebezpečí 
víckrát. Po koncertě Kentucky Colonels 
v Cambridge v Massachusetts přejel 
Clarence omylem oba své Martiny, když 

seděl za volantem kapelní dodávky. D
18 na tom byla mnohem hůř než D28, 
která utrpěla jen jednu nebo dvě boční 
praskliny. Přivezli obě kytary k opraváři, 
který pracoval ve dne v noci, aby je 
vrátil znovu do provozu. Podle Rolanda 
se Clarenceovi zvuk D18ky po té neho
dě zdál dokonce lepší: „Říkal, že má 
delší sustain!“

Nakonec se Clarence a kytara v roce 
1965 odloučili. V jižní Kalifornii nebylo 
dost placených kšeftů pro bluegrassové 
kapely a Clarence se stěhovat nechtěl 
částečně proto, že se právě oženil a 
částečně kvůli novým příležitostem pro 
studiové hráče  alespoň studiové hráče, 
kteří měli elektrické kytary. Aby získal 
dost peněz na Fender Telecaster (a pří
padně taky na svatební cestu), Clarence 
použil D28 jako zástavu za půjčku 
od známého jménem Joe Miller. S kyta
rou se už nikdy neshledal.

Clarence White zemřel předčasně po 
nehodě v roce 1973. Tou dobou začal 
Tony Rice nacházet svůj vlastní styl jako 
kytarista. Tři roky pracoval jako nástu
pce Dana Craryho v kapele Bluegrass 
Alliance, pak se připojil k vlivné kapele 
New South banjisty J. D. Crowea, kde se 
seznámil s bývalým členem Kentucky 
Colonels houslistou a basisou Bobbym 
Sloanem. Jednoho dne někdy v roce 
1975 se Rice a Sloan dali do řeči o 
Clarenci Whiteovi. „Bobby mi vyprávěl 
o tom, jak se Clarencova D28 ocitla u 
Joea Millera,“ vzpomíná Rice. „A řekl 
mi, že Millerova rodina vlastnila řetězec 
obchodů s alkoholem v Pasadeně. Začal 
jsem přemýšlet: Joea Millera sice ne
znám, ale třeba by mohl být ochoten mi 
tuhle věc prodat. Bude to znít opravdu 
divně: žil jsem v té době v Kentucky a 
volal jsem na informace v Pasadeně 
v Kalifornii, aby mi dali číslo na Miller's 
Liquor. 
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A oni říkají: ,Ano, máme jich tak asi 20. 
Který z nich chcete?‘ “ Rice obrátí oči v 
sloup a při té vzpomínce se usměje. 
„Řekl jsem: ,Spojte mi první číslo v 
seznamu.‘ Tak volám na první čís
lo: ,Hledám Joe Millera.‘ Ten chlápek 
na druhé straně: ,Ne, Joe tu teď není – 
ale vrátí se asi za dvě hodiny.‘ Zavolal 
jsem teda později znovu a mluvil jsem s 
ním. Řekl jsem: ,Joe, tady je Tony Rice... 
Víte, kdo jsem?‘ Odpověděl, že ano. 
Zeptal jsem se ho, jestli má Clarenceovu 
kytaru, a on: ,Ano, jistěže mám. Leží mi 
pod postelí už devět let. Nikdo na  ni ne
sáhl.‘ Zeptal jsem se: ,Uvažoval byste o 
tom, že byste se jí zbavil? On na to: ,Jo – 
tobě bych ji prodal.‘ “

„To bylo v roce '75,“ pokračuje Rice. 
„Takže přemýšlím: ten Joe Miller dobře 
ví, co má. Budu muset jít do banky a 
přemluvit bankéře, aby mi půjčil nějaké 
obrovské množství peněz, tisíce a tisíce, 
abych dostal tuhle kytaru.“ Jistě, její 
majitel trval na tom, že na Martinku 
nechá udělat cenový odhad u odborníka, 
než určí její cenu. Rice s tímto plánem 
souhlasil a oba muži se dohodli, že si 
další den zavolají. Toho odpoledne 
Miller přinesl Martinku do nedalekého 
obchodu s houslemi, který, jak se 
ukázalo, byl také posledním místem, kde 
si na ní Clarence nechal dělat nějakou 
práci. Muž v obchodě naznačil, že bude 
mít kytara vzhledem k jejímu součas
nému stavu nižší hodnotu, než by se dalo 
očekávat. Podle Rice „Joe Miller zavolal 
zpátky a řekl: ,Vezmu si za to pět nebo 
šest set dolarů.‘ Já na to: ,Víte co, beru 
něco mezi tím, dám vám 550.‘ 
Řekl: ,Máš ji mít.‘ Další den jsem byl v 
letadle do L.A.“

Od kamaráda houslaře si Rice vypůjčil 
nový futrál, aby měl v čem odvézt kytaru 
zpět, a obchodní transakce se uskutečnila 
na letišti LAX. „Pořád jsem čekal, že se 

z toho probudím,“ říká Rice s úsměvem. 
„Celé dny jsem si říkal: To není možné, 
že by to šlo tak snadno." Koupit legen
dární D28 se ukázalo snadnější než na 
ni hrát, aspoň ze začátku. „Měla dohmat 
jako dobro,“ směje se Rice. „I když 
vlastně jsem na ni nahrával ve studiu 
hned v ten den, kdy jsem ji dostal. Byla 
to prostě náhoda. [David] Grisman byl v 
L.A. a nahrával pro album Gorilla 
Jamese Taylora zrovna v den, kdy jsem 
tam byl pro kytaru. Grisman přijel na 
letiště, vzal mě a odvezl do studia. A já 
tu kytaru jen hodinu předtím vyzvedl! 
Otevřel jsem kufr a začal jsem si ji 
zkoušet, i když dohmat byl takový,“ říká 
Rice a roztahuje palec a ukazováček víc 
než centimetr od sebe. „Byl jsem venku 
v hale studia, brnkal jsem si a zkoušel, 
jaký tón se z ní dá dostat. Grisman a 
producent přišli ven, aby si mě poslechli 
a říkali: „Hej, člověče, musíme tě mít na 
téhle nahrávce! Musíme tě nechat hrát v 
několika skladbách!“ Tak jsem si po
myslel: „No dobře, ale tohle je jediný 
nástroj, který tu mám.“ Do toho Grisman 
zahlásil: „Hele, Clarenceovi to fungo
valo. Pojď dovnitř a udělej to!“

Pokud je známo, krk kytary 58957 byl 
sundaný jen jednou, opravář jej přesadil 
brzo po tom, co ji Tony koupil. Během 
času prošla kytara rukama několika 
největších jmen v branži oprav akustic
kých nástrojů. Jeden z nejvýznamnějších 
zásahů, i když tichý a nenápadný, udělal 
Harry Sparks ze Cincinatti.  V březnu 
1993 žili Tony a Pamela Riceovi v 
Crystal River na Floridě, přímo u vody, 
když na pobřeží Mexického zálivu 
udeřila tropická bouře. Probudili je 
uprostřed noci záchranáři, kteří trvali na 
tom, že se musí okamžitě evakuovat, ani 
neměli chvilku na to, aby si sebrali 
osobní věci. Když o několik hodin poz
ději vyšlo slunce, Rice prosil souseda, 
aby Martinku vyzvedl z jeho zaplave
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ného domu. Tato vzpomínka stačí, aby 
se změnil tón konverzace: „Jo. Crystal 
River, Florida. Kytara byla pod vodou 
nejméně hodinu a půl, úplně ponořená. 
Spíš dvě hodiny. A pouzdro nebylo 
vodotěsné. Takže byla úplně rozmočená. 
A byla opravdu v p*deli. Nezněla pak 
svým skutečným zvukem nejmíň dalších 
pět let.“ 

„Harry Sparks si ji vzal do své péče. 
Pomalu ji vysoušel. Nešlo ji prostě strčit 
do sušící trouby, museli jste postupovat 
pomalu, jinak byste riskovali praskliny, k 
nimž částečně stejně došlo. Praskla na 
několika místech na zadní desce. Většina 
žeber se v ní uvolnila, hlavně zadních.“ 
Kytaru bylo potřeba v podstatě zrestau
rovat. Trvalo dlouho, než byla plně 
použitelná. A teprve v posledních letech, 
po novém přelepení žeber, se její zvuk 
vrátil ke své původní slávě. Tony pak rád 
žertoval, že na ni nesmí hrát ve sklepě, 
aby mu nepopraskaly základy domu, na
tolik její zvuk zesílil.

Následovaly další opravy a úpravy – 
ladící kolík, kobylka, částečné přepraž
cování... Nový tenčí pickguard Tonymu 
věnoval fanoušek během japonského tur
né. Má hodně zvláštní kresbu – vypadá 

jako by byl v pohybu, i když je kytara v 
dokonalém klidu. Tony na dotaz potvr
zoval, že uvnitř kytary jsou ocasy ze 
dvou chřestýšů. Na jiný dotaz, jestli ví 
o kytaře, která by se k té jeho mohla 
zvukově alespoň přiblížit, Tony po chvíli 
přemýšlení odpovídal: „ano, je jen jedna 
taková, na kterou jsem i hrál a znám ji 
dobře, D28 z roku 1934, měl ji Norman 
Blake, než ji před lety prodal japonské
mu sběrateli.“ 

V posledních letech Tony pro nemoc už 
nemohl hrát (2013 hrál naposledy na 
veřejnosti), ale z kytary 58957 měl pořád 
radost a rád o ní mluvil nebo nechal zá
jemce si na ni brnknout. Po Tonyho od
chodu z našeho světa slavnou kytaru 
58957 neocenitelné hodnoty nejspíš zdě
dil jeho mladší bratr a kytarista Wyatt 
Rice.

Podle článku ve Fretboard Journal z 
dubna 2016

Michal Hromčík, Brno

Pohled do útrob 58957
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Rozhovor s Jardou Jahodou 
pro časopis Banjo Newsletter

Jardové, Jahoda a Průcha Spirit :)

Nestává se často, aby legendární banjis
tický časopis s celoplanetárním dosahem 
udělal rozhovor s českým banjistou. Jest
li mě paměť neklame, zatím měli tu čest 
Luboš Malina a ze Slovenska Richard 
Cíferský. Rozhovor s Jardou ze zářiové
ho čísla vám přinášíme nyní.

Jaromír Jahoda založil spolu se svým 
bratrem, hráčem na mandolínu Zdeň
kem, před téměř 30 lety českou bluegras
sovou skupinu Monogram. V roce 2004 
byl BAČR vyhlášen Banjistou roku a 
kapela získala dvakrát prestižní ocenění 
Evropská bluegrassová kapela roku. Vy
dali 6 CD, z nichž poslední je Simple 
Man z roku 2019. Hraje také v rakouské 
skupině Nugget a v kapele Groovy Lix s 
kytaristou Slávkem Hanzlíkem. Hraje ta
ké s kapelou Wydle.
 
Jaromír hraje na banjo Průcha spirit. Je
ho chytlavou melodii Forest Creek jsme 
představili v lednu 2021.

Pamatuji si, že jsem za ta léta dvakrát 
slyšel Monogram na IBMA showcasech 
(koncertní prezentace kapel pozn. red.) 
pozdě v noci. Obě vystoupení na mě 
udělala velký dojem, a nevěřil jsem, že 
tato kapela není známější a oceňova
nější. Zdálo se, že překlenují světy tra
dičního a progresivního bluegrassu bez 
námahy, ale se svým vlastním výrazným 
českým stylem.

Donald Nitchie (BNL): Jak ses dostal k 
banju?

K hudbě mě přivedl táta. Slýchával jsem 
ho jako malý hrát doma na kytaru (v té 
době zvanou Džibson, z továrny Cremo

na Luby). Byla to v podstatě lubovka s 
výkrojem a mám ji doteď. Netrvalo 
dlouho a asi v mých deseti letech mi dal 
svoji kytaru do ruky a ukázal první 
akordy. G jedním prstem, D a C. Trápil 
jsem se pěkně… Kytara měla tvrdý do
hmat i zvuk, a pro malého kluka se to 
zdálo být téměř nepřekonatelnou překáž
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kou. Zanedlouho mi tatínek koupil moji 
první kytaru. Krásnou, červenou džib
sonku Cremona Luby. Byla bez výkroje, 
což mě trošku mrzelo, protože ty s 
výkrojem měli jen ti největší frajeři. 
Náhodou byla vyrobená ve stejný den, 
jako jsem se narodil. Narozeniny jsme 
slavili spolu. Pořád jsem hrál. Necvičil. 
Jen tak brnkal a objevoval. Jednou, když 
jsem se vrátil ze školy v přírodě, vyzved
li mě rodiče s bráškou na nádraží a 
brácha povídá, že už má doma taky ky
taru. Taky džibsonku… Táta je měl v 
oblibě. Od té doby pro mě nabrala hudba 
úplně jiný směr. Hráli jsme doma s tátou. 
Táta hrál doprovod a my se Zdeňkem 
vybrnkávali melodii v harmonii. Nahrá
vali jsme na magnetofon Sonet duo. 
Pásek mám doteď. Magneťák taky.

Jak čas plynul, objevil se tátův známý. 
Nějaký Honza Kubásek, školník z Libně, 
který pořádal každý čtvrtek hudební 
trampské sleziny v Libeňské hospodě Na 
Korábě. Táta nás tam s bráchou začal 
vozit. V sedm jsme dorazili, kolem 
deváté jeli domů a ráno šli do školy. 
Byla to tam pěkná libeňská sešlost. Basa, 
kytary a Vráťa s mandolinovým banjem. 
Krom muziky jsme tam zažívali spoustu 
různých, mnohdy až bizarních věcí. To 
mně bylo jedenáct, dvanáct let. Hráli 
jsme s bráchou na kytary, obdivovali 
Vráťovo mandolinové banjo a oba po 
nějakém toužili. 

Následující rok přišla další škola v pří
rodě, na kterou jel tentokrát brácha. Kdo 
ví, možná kdybych jel pryč já, hrál by na 
banjo on. Táta totiž mezitím pořídil na 
Jungmannově náměstí v hudebninách 
vysněné banjo a já na něj začal zkoušet 
hrát. Byl to kytarový Kertak, ale bylo to 
banjo! Popravdě, v mých rukách to byla 
spíše hlasitá rušička hudby. Brácha se 
vrátil a bylo v podstatě rozhodnuto. Na 
banjo budu hrát já. Po pár měsících při

šel na čtvrteční slezinu Vráťa a dal brá
chovi mandolinové banjo. No a to ho ná
sledně dovedlo k mandolíně. Já hrál na 
kytarové banjo a netušil, co a jak. Hrál 
jsem na něj jako na kytaru a hledal...

Jednoho večera dorazil na Koráb nějaký 
banjista s kytaristou. Chvilinku zahráli a 
zmizeli. Jediné co jsem stihl pochytit, 
bylo, že banjo je laděné v G a že hráli 
nějaký bluegrass. Když jsem se skvadry 
z hospodské sleziny ptal, co to ten blue
grass je, řekli mi, ať se na to vykašlu, že 
je to jenom strašně rychle a samý blblbl
blm a jinak nic. Tak jsem to odložil a 
věnoval se dál trampským písním, co se 
na slezinách hrály. Ale ladění banja do G 
mi nedalo spát. Nakonec jsem jej s brá
chou naladil podle baré akordu G jako 
na kytaře. Strunu po struně. Vůbec neva
dilo, že první struna byla místo D vysoké 
G a tím pádem vždy buď praskla už při 
ladění, nebo v lepším případě později. 
Nějakou dobu však vždy vydržela. Vy
mysleli jsme akordy v tomhle divném 
„paladění“ a docela dlouho jsem tak hrál. 
V průběhu jsem také zjistil, že to „pravé“ 
banjo zní taky úplně jinak, než o co se 
snažím, a časem jsem vyluzoval trsátkem 
takový hrbatý crosspicking aniž bych 
tušil, co dělám. V té době jsme začali ta
ké docházet do restaurace Na Míčankách 
na trampské osadní sleziny TO Praha. 
Stali se členy osadní kapely a jezdili i na 
různé potlachy a jiné trampské akce.

Jednoho dne se u nás objevil tátův 
kamarád z dětství a držel v ruce lístky na 
skupinu Greenhorns do KD v Bohnicích. 
Tam jsem z asi předposlední řady viděl z 
dálky prvně Marko Čermáka s banjem. 
Bylo mi divný, že mu nahoře na 
banjovém krku cosi vyčuhuje, a taky to, 
že asi nehraje trsátkem ale nějak prsty. 
Začal jsem pátrat…zjistil jsem jen to, že 
se na banjo hraje “drápky“ a to bylo 
všechno.
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Za nějaký čas jsem vyrazil do obchod
ního domu Bílá labuť, kde byla prodejna 
hudebnin, a dožadoval se prodavačky za 
pultem drápků na banjo. Stroze odvětila: 
„Máme prstýnky, ale jenom na citeru.“ 
Blesklo mi hlavou: „Aha, jsou to prstýn
ky, žádný drápky. A to přeci musí být 
stejný, nebo minimálně podobný ne?“ 
Domů jsem se vracel s utraceným kapes
ným, ale s blaženým pocitem a s prstýn
ky v kapse. Hned odpoledne jsem začal 
zkoušet co s nimi. Palcový byl kovový, 
asi třičtyři centimetry dlouhý a hodně 
špičatý. Připadal mi jako zbraň. Samo
zřejmě jsem nasadil prstýnky obráceně, a 
když jsem se pokoušel hrát, tak létaly 
doma vzduchem. To přeci nacvičím, my
slel jsem si. S houževnatostí buldoka 
jsem se zakousl, hrál dál a prstýnky 
létaly po bytě asi dva tři měsíce. Zjistil 
jsem také, že magnetofon Sonet duo má 
dvě rychlosti, devítku a čtyřku. Když 
jsem přehrával na čtyřku, tak nahrávka 
výrazně zpomalila. Sice zněla prapodiv
ně, ale slyšel jsem, co to vlastně Marko 
hraje. Nebo jsem si to tehdy alespoň 
myslel. Tóny byly úplně jinde a nízko, 
ale ten jejich šílený sled a rychlost byla 
tatam, a já alespoň něco málo pochytil.

V patnácti letech jsem nastoupil na 
učiliště, a když jsem se v prváku vrátil z 
bramborové brigády, na které se tehdy se 
školou jezdívalo, tak jsem se doma ani 
neohřál. Hned jak jsem dorazil domů, 
tak táta povídá, že jeho kolega z práce 
má doma nějaký problém, že potřebuje 
pomoct, že tam musíme hned odjet. 
Když jsme tam přijeli a sedli si v 
kuchyni u čaje, tátův kolega donesl ban
jo. Pětistrunné! Byla to východoněmec
ká Musima (v podstatě Marma). A poví
dá: „Mám tady nějaký banjo, zahraj na 
to něco.“ Nezahrál jsem ani „hoří“. Ani 
jsem ho neuměl naladit, vůbec jsem tu 
pátou strunu končící někde uprostřed 
krku nechápal. Chvilku jsem se trápil, 

než mi řekli: „No… je tvoje!“ A já se 
málem po… Táta mi ho natajňačku ob
jednal a nechal přivézt kamarádem z 
Německa. Dorazilo akorát v týž den, co 
já z brigády. Výchovně jsem za něj dal 
peníze z brigády a zbytek určitě doplatil 
táta. Nikdy jsem se nedozvěděl, jak to 
bylo. Stálo mě čtyři stovky. Táta už o 
tom nikdy nemluvil. Ale tuším…

BNL: Měl jsi na začátku učitele? Jak 
ses učil? Umíš číst hudbu?

Zlom přišel v momentě, když jsme byli 
hrát na slezině v Libni v hospodě V 
Zahradách. Nějaká parta měla pronajatý 
zadní salonek a z něj se ozývalo banjo. 
Znělo skvěle, tak jsem se nenápadně do 
salonku vloudil. Co nejblíž k banjistovi. 
Měl jsem strašnou trému oslovit ho, ale 
když jsem se k tomu odhodlal, spadlo to 
ze mě. Byl to sympatickej, ochotnej 
chlap. Ukázal mi prstýnky, jak mají být 
správně nasazený a jak je banjo naladě
ný. Tři roky mého objevování se smrs
klo do pěti, deseti minut a já konečně 
pochopil, proč mi prstýnky vystřelují při 
hraní z prstů a proč mi praskala přeta
žená první struna. Taky mi poradil, ať 
prstýnky na citeru zahodím a udělám si 
je jako on z plechu od konzervy. Na 
bříšku s takovou bouličkou, že prý se 
pak hraje líp.

Hned druhý den jsem šel do sklepa do 
dílny. Táta měl u zdi celou tabuli mo
sazného plechu. To byl tehdy majetek. 
Vyřízl jsem si z ní čtvereček velký asi 
deset krát deset centimetrů. Prstýnky z 
konzervy… pche… když už, tak pořád
ně. Vystříhal jsem prstýnky a naohýbal, 
pak roztavil tátovi všechna olůvka, co 
měl na rybaření, slil je do krabičky a na 
vzniklé destičce vytepal prstýnky do 
žádoucího tvaru. Byl jsem spokojený. 
Avšak jen do chvíle než se vrátil táta z 
odpolední směny domů. Nepochválil 
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mě. Znehodnotil jsem mu jeho mosaz
nou chloubu a ani se potom nemohl jít 
uklidnit na ryby. Ale já měl svoje první 
prstýnky! Až za delší dobu jsem zjistil, 
proč mám pořád totálně zelený prsty… 
Od měděnky.

No… kytarový banjo šlo pod postel do 
futrálu. Několikrát jsem se vrátil na 
čumendu do salonku za panem banjis
tou, až mi nakonec řekl, ať přijdu na 
hodinu k němu domů na Malou Stranu. 
Ten chlap se jmenoval Pepík Brixi a 
strašně mi pomohl. Krom rad mi dal 
nějaký nahrávky a dokonce jedno svoje 
banjo, které si vyrobil a které mělo 
hliníkový korpus z konve od mléka. 
Konev totiž měla průměr třicet cm a ve 
firmě Amati měli třiceticentimetrový 
blány, který dávali na bicí. Osmadvacít
ky nebyly k sehnání. Taky mi vysoustru
žil v práci takový malinkatý archtop 
tonering na moji Musimu a banjo jsme 
řádně vytunili. S Pepikem jsem byl do 
teď v kontaktu, v roce 2020 ale umřel. 
Nedávno byl u mě jeho patnáctiletý 
vnuk na hodině banja, že bude mít po 
dědovi nástroj…

V té době, co jsem docházel k Pepíkovi, 
mi bylo patnáct. Do hraní na banjo jsem 
byl úplnej blázen. Vyrobil jsem si jakýsi 
trenažér, na kterém jsem mohl cvičit 
Scruggsovy rolly, i když jsem neměl 
banjo po ruce, nebo se to nehodilo. Bylo 
to malé prkénko, na které jsem umístil 
kobylku a natáhl struny. Vypadalo to a 
znělo jako kráječ na vajíčka, ale cvičil 
jsem ve škole, v autobusu, večer u 
televize, pořád a všude. Prsty, kterými 
jsem se měl opírat o blánu, jsem měl 
stažené gumičkou, aby se mi nehýbaly s 
ostatními a byly, kde mají být. Tabu
latury mi stále nic neříkaly, všechno 
jsem odposlouchával a učil se z 
nahrávek.

Mezitím zahálel můj kytarový Kertak 
pod postelí. Když jsem jednou přišel ze 
školy, našel jsem tátu, jak má banjo ve 
svěráku a truhlářským pořízem strouhá 
krk, abych měl pětistrunný. Napadlo ho, 
že kytarové banjo už asi nikdy do ruky 
nevezmu. Nemýlil se. Dřevo zatřel tuší a 
navrtal pátý kolík s přímým převodem. 
Nějakou dobu jsem na něj ještě hrál.

Zanedlouho jsem začal na hodiny banja 
chodit k Iljovi Herainovi. To mi bylo 
šestnáct, sedmnáct let. Ilja byl zkušený 
hráč a věděl hodně. Naučil mě moc. Z 
mého počátečního nadšení pro melodic
ký styl, ke kterému jsem přičichl v 
jediné publikaci, co se ke mně dostala, a 
z mého nadšení pro moderní hraní, jsem 
byl záhy vyléčen. Již jsem začínal tušit, 
proč mi to jde tak ztuha a zní mi všechno 
divně. Začal jsem se prokousávat Scrug
gsovým stylem hry. Ilja byl veliký 
nadšenec a stále je. Psal mi tabulatury, 
trpělivě vysvětloval a dokonce pro nás 
všechny, co se pinožili za bluegrassem, 
občas uspořádal o víkendu ve své pra
covní maringotce na stavbě promítání, 
kde jsme s úžasem koukali na VHS 
videa s našimi hrdiny jako byl Tony 
Rice, Béla Fleck, Tony Trischka, Jerry 
Douglas, Sam Bush, Mark Schatz… a 
kde jsme zhlédli mnoho dalších nahra
ných koncertů, které se mu podařilo 
někde sehnat. Ilja měl spousty tabulatur 
a materiálů. Nikdy se o žádnou neškrtil a 
poskytl mi všechno, co jsem chtěl. 
Tenkrát to bylo spíše výjimkou. Hodně 
banjistů si své vědění hlídalo, ale Ilja byl 
nad věcí. Naučil mě moc. Začali jsme se 
teď po letech zase vídat a dokonce mi 
daroval svoji stařičkou školu Earla 
Scruggse, kterou jsem u něj tehdy ob
divoval a opisoval si z ní tabulatury. 
Hudební teorii v kostce znám, nicméně z 
not nehraji.
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Byli to (a stále jsou) především Earl 
Scruggs, Bill Keith, Tony Trischka, Béla 
Fleck, JD Crowe, Alan Munde, Noam 
Pikelny a krom nich spousta dalších. Z 
místních hráčů jsem vděčný Pepikovi 
Briximu, Iljovi Herainovi. Ovlivňují mě 
spoluhráči z Monogramu, Helmut Mit
tereger z rakouského Nuggetu, se kterým 
hraji od r. 1998 a v neposlední řadě 
kytarista Slávek Hanzlík.

BNL: Na jaké banjo teď hraješ? Nasta
vení, trsátka, struny? 

Poslední tři roky hraju na banjo Průcha, 
model spirit. Kvalita zpracování a zvuk 
mého banja se mi líbí. Na první pohled 
je vidět, že je při výrobě dbáno na každý 
detail. V minulosti jsem na banja od 
Jardy už hrál, a teď jsem se k Průcha 
banjos vrátil. 

BNL: Jaké bluegrassové a banjové na
hrávky tě zpočátku ovlivnily?

První nahrávka, kterou jsem slyšel s 
pětistrunným banjem, byla od kapely 
Greenhorns a odposlouchával jsem skla
dbu Hausbot. Později to byly desky, ze 
kterých jsem poslouchal Earla Scruggse, 
Tonyho Trischku, Bélu Flecka, Scota 
Vestala, Skyline, Newgrass Revival, 
Flecktones, Bluegrass Album Band, 
Bone Creek, Doyle Lawson and Quick
silver… Jedny z prvních skladeb, které 
jsem se učil, byly Hausbot, Step hoří a 
taky Little Darlin‘ Pal Of Mine od Earla 
Scruggse nebo Foggy Mountain Bre
akdown.

BNL: Kdo tě na banjo hlavně ovlivnil? 
Byli nějací místní hráči, kteří tě obzvlášť 
ovlivnili?

Monogram
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Používám převážně struny light 9, 5, 11, 
12, 20, 9,5 nebo medium 10, 11, 13, 22, 
10. Prstýnky National a palcový Blue
chip M JD Crowe. Na struny light mám 
vyšší dohmat kvůli zvuku, který mi tak
hle z banja leze lépe, na medium struny 
ho mohu mít kapku níž.

BNL: Opíráš jeden prst nebo dva? Pop
ruh máš přes levé rameno nebo pravé?

Opírám se dvěma prsty. Mám tak lepší 
stabilitu ruky. Zpočátku jsem se neopíral 
vůbec, pak jedním a skončil jsem u 
dvou. Snažím se moc netlačit do blány. 
Když tlačím, mám o něco méně zvuku. 
Ze stejného důvodu se také nedotýkám 
kobylky. Popruh mám přes levé rameno 
a přes záda.

BNL: Učíš hru na banjo? Máš nějakou 
konkrétní radu pro začátečníky?
  
Občas nějaké lekce dávám a někdy učím 
na víkendových workshopech. Poměrně 
často se setkávám s tím, že se mnozí 
začínající banjisté upínají k jedné jediné 
cestě. Například postavení pravé ruky. 
Upnou se k informaci, že ruka má být 
tak či onak. Povětšinou dostanou radu od 
někoho, kdo už hraje, nebo postavení 
odkoukají a snaží se mít ruku naprosto 
stejně jako jejich vzor. Neuvědomují si 
však, že jsme každý jiný a každému 
rámcově vyhovuje něco jiného. Někdo 
má prstýnky kolmo na struny, palec v 
jedné rovině, jiný ne a přesto má krásný 
vyrovnaný zvuk. Určitá pravidla jsou, 
ale každý by si v jejich rámci měl najít 
svoji cestu, která mu vyhovuje nejlépe. 
Nejhorší věc je, když hráč cítí delší dobu 
nepříjemné tuhnutí, křečovité pohyby a 
někdy až bolest. Vím, že to zní strašidel
ně, ale již jsem se s tím setkal u řady 
studentů. Snažím se začínající hráče při 
dodržení základních pravidel navést na 
jejich vlastní cestu.

BNL: Řekni mi něco o Monogramu.

Kapela Monogram hraje od roku 1991. 
Jádro kapely jsme byli vždycky my dva 
s bráchou Zdeňkem a Jakub Racek. Na 
housle s námi hrával Petr Froj Vomáčka, 
ale asi od roku 1992 kdy k nám na 
chvilku přišel zpívat a hrát na kontrabas 
Nathan Wilson z Kentucky, jsme hráli až 
do roku 2015 ve čtyřech. Vystupovali 
jsme na festivalech a po klubech v 
Čechách. Někdy v roce 1993 jsme se 
potkali s Lilkou Pavlak. Zařídila nám 
vystoupení ve Švýcarsku na Bluegrass 
Family Festival a moc nám pomohla na 
cestě do světa. Lilka je taková naše 
bluegrassová máma, byla u hodně věcí a 
spoustu toho pro nás dělá. Do roku 2000, 
než jsme začali hrát s Pavlem Lžičařem, 
se u nás na postu basisty vystřídalo 
hodně lidí. Pavel s námi vydržel dvacet 
let. Minulý rok nás však opustil a vydal 
se na nebeskou pouť. Vzpomínám krom 
milionu jiných věcí i na to, jak si dělal 
srandu, že u nás vzhledem k tomu, kolik 
basistů se u nás do té doby vystřídalo, 
sice jako basista přesluhuje, leč že je ne
vyhoditelný. Chybí mi.

V USA Monogram poprvé vystoupil v 
roce 2005 v Nashvillu na IBMA Fan
festu a poté v roce 2011 na IBMA Show
case, rovněž v Nashvillu.

V současné době tvoří Monogram Jin
dřich Vinkler, kytara; Zdeněk Jahoda, 
mandolína; Jaromír Jahoda, banjo; Jan 
Kouba, dobro a Erik Banič, kontrabas.

Nějaká různá ocenění jsme jako Mono
gram taky dostali. Máme Zlatého bobra z 
Mládkovy televizní Čundr country show, 
několikrát to byl banjista, mandolinista, 
kytarista, kapela, album roku (nepama
tuju se, z jakých let). 
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V La Roche ve Francii jsme od Evropské 
asociace bluegrassu (EBMA) dostali 
cenu Evropská kapela za rok 2008. V 
roce 2015 jsme další cenu jako Evropská 
kapela roku dostali na EWOB v Holand
ském Voorthuizenu.
 
BNL: Jak postupuješ při psaní písní? 
Začínáš licky, melodií, akordy, nebo 
čím?  Kolik skladeb jsi napsal?

Píseň jsem ještě žádnou nenapsal. Občas 
ze mě vypadne nějaká instrumentálka. 
Většinou mě napadne melodie, kterou 
následně rozvíjím. Většinou mám rozdě
láno víc věcí současně. Stává se, že mám 
hotový kousek skladby (většinou A part), 
ale jak dál, mě v ten moment nenapadá, 
a myšlenka přijde po delší době. Někdy 
se nápad vyvine i z nějakého licku. Pos
tup akordů přichází vždy úplně nakonec. 
No, a když už mám instrumentálku hoto
vou, přichází problém s názvem. Něk
terý ve mně vyvolá melodie a nálada 
skladby už v průběhu, jindy nemám 
nápad, ani když už je hotovo, a na řadu 
přijdou s názorem a radou nejbližší ka
marádi. Zatím mám v šuplíku asi dvacet 
hotových a několik rozdělaných skladeb. 
S Monogramem a Nuggetem jsme na 
CD nahráli šest mých instrumentálek.

BNL: Máš režim cvičení? Můžeš ho 
popsat?
 
Nikdy jsem nevyznával to, že bych si 
udělal „povinnost“ cvičit určitý počet 
hodin denně. Vždy se při banju bavím a 
hraji si. Jsou období, že se zapomenu a 
čas nehraje roli. To pak hraji celé dny, 
nemám dost a celý ten čas, co trávím s 
banjem, mi uběhne jako voda. Na dru
hou stranu se i stane, že otevřu futrál a za 
chvilku ho zase zavřu. Zahrál bych si, 
ale myšlenky se ubírají jiným směrem. 
To se pak v duchu těším, až přijde vlna 
„zapomenutí se“. Mnohokrát si z naší 

zámečnické dílny zaběhnu alespoň na 
okamžik k banju, a třeba na minutku si 
zahraji, těším se ze zvuku. To mám 
pořád. Partnerka ze mě má kolikrát sran
du, že mi ta chvilka za to stojí. Ale 
potřebuji to. 

Když cvičím, učím se hlavně nové věci a 
opakuji si i ty dříve naučené. Mnohdy 
objevím i hezké, již zapomenuté. Stále 
odposlouchávám z nahrávek a kombinuji 
s tabulaturami, videem. Zajímám se o to, 
jak hrají ostatní, učím se jejich skladby a 
snažím se pochopit, jakže to mysleli. 
Myslím, že by v člověku mělo zůstat 
jeho já, a neměl by úplně podléhat 
trendům, aby hrál jako někdo. Když se 
skladbu, kterou hraje někdo jiný, nau
čím, nikdy nezní a nejspíš ani nemůže 
nikdy znít stejně, jako ji hraje můj vzor. 
Ale vždy mě obohatí a rozšíří moje 
obzory. Učení skladeb, sól a licků mých 
hrdinů mi dává hodně. A nemusí to být 
jen banjisté. Můj režim je ten, že když 
začínám hrát, a před tím jsem nějakou 
dobu necvičil, tak trvá tak půl hodiny, 
než se banjo rozezní, začne žít a komu
nikovat se mnou. To hraji většinou věci, 
které znám a opakuji si je. Potom se 
začínám učit nové. Už jsem tak nějak 
uvolněný, a když se učím pro mě tech
nicky náročné věci, jde to o něco snáze. 
Platí přímá úměra, že čím déle hraji, tím 
jsem uvolněnější a banjo zní lépe. 
Existuje mnoho skladeb, licků a pasáží, 
které jsou těžké a jsou pro mě výzvou. 
Když se je učím, procvičují mě tak nějak 
přirozeně v technice. K tomu, co mi 
nejde, se často vracím. Na uvolnění hraji 
někdy stupnice jak v singlestringu, tak v 
melodic technice. Když mě v průběhu 
hraní napadne nějaká nová melodie, na
hraji si ji a později, když se daří, ji 
rozvinu. Občas se stane, že z toho 
vznikne nová skladba. Jinak žádný speci
fický systém na cvičení nemám.
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BNL: Máš nějaké obecné nebo kon
krétní rady pro začátečníky a mírně 
pokročilé hráče?
  
Nesmírně důležité je, abyste se hraním 
bavili a rozvíjeli při tom svoji hudební 
inteligenci. To je, myslím, na prvním 
místě. Je dobré cvičit i koordinaci a 
techniku hraní po fyzické stránce. Nic
méně když se u toho budete opravdu 
bavit, dá vám to mnohem více. Vní
mejte, jak hrají ostatní, a čerpejte nové 
věci. Jak v technice hry, tak v tónech. Je 
mnoho různých variant, a pokud nachá
zíte tu nejlepší pro vás, jste na dobré 
cestě.

BNL: Máš zaměstnání? 

Hudbou se neživím, spíš občas přiživuji. 
V naší zemi (a myslím, že i jinde) to s 
profesionálním hraním není lehké, a já si 
vážím toho, že mohu hrát to, co mě 
opravdu baví, a svobody, kterou v tom 
mám. Máme s bráchou malou zámečnic
kou dílnu, a živíme se rukama. Velikou 
výhodou je, že nejsme u nikoho zaměst
náni, ale že děláme sami na sebe a sami 
si tak můžeme organizovat čas mezi 
zámečnictvím a hraním s kapelou. 

A ještě zajímavá poznámka k neúspěš
né cestě Monogramu do USA v roce 
2015:

Měli jsme se objevit v červnu 2015 na 
ROMP Fest v americkém Owensboru. 
Vyřídili jsme potřebná víza, koupili le
tenky a na pozvání Muzea bluegrassu v 
Kentucky odletěli přes Londýn do USA. 
Po příletu do Chicaga nás však zadrželi 
imigrační úředníci. Na ROMP jsme měli 
hrát bez nároku na honorář a žádné další 
koncerty jsme sjednané neměli. Byl to 
jen takový výlet. Po několika hodinách 
výslechů a telefonování s prezidentem 
festivalu nevpustili úředníci Monogram 

do země a poslali je nemilosrdně zpátky 
do Evropy. S ozbrojenou eskortou nás 
naložili do zamřížované dodávky a jez
dili s námi docela dlouho po letišti od 
letadla k letadlu, protože to správné se 
nějak nedařilo najít. Už nám běželo 
hlavou, v které zemi se následující den 
ocitneme. Nakonec jsme zastavili na 
správném místě, a bočním služebním 
vchodem nás odvedli z letištní plochy 
nahoru k nástupu. Ostatní cestující si nás 
prohlíželi s nedůvěrou. Každý jsme měli 
svého ozbrojence. Doklady nám byly 
vráceny, až když jsme vystoupili z 
letadla v Londýně. Letenky, dopředu 
zaplacený pronájem auta, hotel, spousta 
času… všechno přišlo vniveč. Ale zato 
nám úřednici jako vyvrhelům a nebez
pečným lidem založili každému hezkou 
složku. Pavel si pak dělal legraci, že to 
stejně bylo celé kvůli tomu, že kapela 
hraje s banjem, a takovou zbraň si přeci 
nikdo normální do země nevpustí. Nic
méně se nezlobím. Byla to zkušenost.

Diskografie

Kapela vydala šest alb. Monogram 1997, 
Siesta 2000, Cestou Odysea 2004, Hit 
The Road 2010, Take It Easy 2015, 
Simple Man 2019. 

Kompilace EWOB 2003, Banjo Influ
ences World’s Banjo Tour 1998 a CD 
Lovin‘ You Lilly Drumeva 2010.

Videa ke skladbám Hit The Road, Take it 
Easy a Our Song najdete na YouTube.
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Z deníčku začínající basistky
V roce 2005 jsem slyšela na festivalu  
Folk na Lichnici hrát skupinu Wyrton. 
Hráli něco jiného než ostatní. A tak jsem 
objevila bluegrass. Hudbu, jež rozehřívá 
moje srdce, které teď už jistě bije v BG 
rytmu. Bluegrass je pro mě relax, tera
pie, způsob trávení času...a přátelství lidí 
okolo. V posledních dvou letech byla 
setkávání omezena, a tak jsem využila v 
říjnu možnost a jela se podívat (alespoň 
na den) na BG dílnu do Malých Svato
ňovic. V sobotu zde probíhal koncert ka
pel, sestavený z účastníků dílny a pak jam.

Atmosféra akce byla skvělá! Moc jsem 
se pobavila i zasmála. Proto jsem se 
rozhodla, že pojedu v listopadu na celou 
BG dílnu do Nového Jičína. Přihlásila 
jsem se jako „fanda a morální podpora“. 
Nakonec mě zviklal Petr Brandejs a šla 
jsem se podívat do třídy na kontrabas k 
Pavlovi Brandejsovi. Měl tam pouze dva 
žáky. Moje účast byla spíš ze zvědavosti 
a hlavně, aby se tam Pavel nebál. A stalo 
se, zamilovala jsem se do kontrabasu! 
Neumím na nic hrát, nemám žádné 
základy hudební nauky, nemám sluch, 

Lenka Veselá (uprostřed) konzultující s Pavlem Brandejsem a Líbou 
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Tak si najdu nějakou písničku na netu. 
Jenže neznám akordy, neslyším v jaké 
tónině hrají a nevidím na „záchytného 
kytaristu“, jaký hraje akord...

No, a teď o víkendu jsem si na to přišla! 
Mám koupené DVD Jamuj (hrej) s námi! 
Obsahuje 15 písní z těch nejhranějších. 
Před každou jsou rady, např. úvod, v 
čem se hraje, rytmus. Během písně se 
vpravo dole objevuje okénko s rukou 
kytaristy na pražci a (třeba) velké G.

Petr Brandejs říkal, že byl osloven, aby 
vydal Jamuj II. Ale zásoba prvního je 
zatím velká. Tak vás chci tímto i trošku 
inspirovat ke koupi. Dobré věci je třeba 
podporovat. Dosti řečí, jdu si hrát!

 

               Lenka Veselá

jsem zpěvačkou v hluchoněmé sekci, 
neumím anglicky... prostě všechno je pro 
mě „čínsky“! Sehnala jsem si čtvrtkový 
kontrabas, basovou školu, novou ladičku 
(neb ta nová darovaná nebrala basu)... 
Začala jsem/začínám teď od ledna. Těž
ko vysvětlovat někomu, kdo hraje desít
ky let, jak si někdy připadám a na jaké 
překážky narážím, nevím/neumím „nic“ 
ale cítím, že vydržím. Těší mě to. Teď 
jsem se zúčastnila Jam Campu v Šenově 
u Nového Jičína. Všude se setkávám s 
velkým pochopením okolí a stále obje
vuji nové a nové věci. Oceňuji přípravu 
všech lektorů na akcích, kde jsem byla. 
Vždy si přivezu, kromě rad, i skvěle 
zpracované materiály ke cvičení. 

Ovšem je tu pro mě velké ALE. Přijedu 
domů plna elánu a nadšení. Naladím 
basu, rozložím si materiály, je ticho... 
najednou nevím, jak do toho. Nějak mi 
přijde divné si dělat do ticha brum brum 
s metronomem. Není to ono.
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Bob Loyce Moore se narodil 30. lis
topadu 1932 v Nashvillu. Vychovávaly 
ho babička z matčiny strany, Minnie 
Johnsonová a teta Ruth. Rodina měla 
hluboko do kapsy a tak si Bob přivydělá
val čištěním bot. Drsné řešení neutěšené 
sociální situace ho paradoxně přivedlo 
na hudební dráhu: „Bydleli jsme nedale
ko od centra města, kde se nacházela 
WSM (slavná rozhlasová country stani
ce) a Grand Ole Opry. Začátkem čtyřicá
tých let vojáci umístění na letecké zá
kladně v Clarksville jezdili do Nashvillu 
na dovolenou. Když mi bylo devět let, 
opatřil jsem si bednu na čištění bot a 
leštil, 5 centů za kus. Postavil jsem se na 
roh páté Avenue a Broadway. To byl můj 
roh. Bylo to sto stop od zadního vchodu 
do budovy Ryman Auditorium (sídlo 
Grand Ole Opry).“ Jedním ze stálých zá
kazníků byl Jack Drake, basista kapely 
Texas Trubadours Ernesta Tubba, který 
mu dával první lekce hry na kontrabas: 
„Jack Drake byl ke mně laskavý. Byl to 
on, kdo mě naučil, jak s jistotou tahat za 
basovou strunu. O pár let později jsem 
začal hrát na tubu ve školním orchestru. 
Jednoho dne jsem v hudební učebně 
uviděl kontrabas. Učitel mi dovolil vzít 
si ho na týden domů. O několik let poz
ději se Owen Bradley smál, když vyprá
věl příběh, jak nás, malé děti, mě a kluky 
Robinsonovy, viděl, jak taháme velkou 
basu tam a zpět po Woodland Street. 
Jedno dítě drží krk basy, druhé drží 
bodec.“

Setkání s Owenem Bradleym, tehdy 
trombonistou studiové kapely rozhlasové 
stanice WSMAM v Nashvillu, změnilo 
Mooreovi život. Bylo mu dvanáct let, 
když se potkali poprvé. Získané zkuše
nosti uplatnil Moore v místních kape
lách, než se v patnácti letech vydal na 
turné jako kytarista a basista uskupení 
Jamup a Honey. Spolu s budoucími ky
taristy nashvillského Ateamu Hankem 
Garlandem a Gradym Martinem trávil 
čas v kapelách hvězd Grand Ole Opry 
Paula Howarda a Little Jimmyho Dic
kense, pak spolupracoval se zpěváky 
Redem Foleym a Marty Robbinsem. 
Díky Bradleymu stál Moore už v roce 
1950 na prknech Grand Ole Opry. Brad
ley se brzy poté stal šéfem nashvillské 
divize nahrávací společnosti Decca 
Records a Moora přivedl jako studiové
ho hudebníka. Ten se od té doby zúčast
nil 18 000 nahrávání a byl důležitým 
členem Nashville Ateamu, legendární
ho uskupení prvotřídních studiových 
hudebníků, které začalo vznikat na za
čátku padesátých let. Na spolupráci s 
ním později Moore vzpomínal: „Owen 
Bradley byl hudební kouzelník. Svět ho 
zná jako manažera, producenta a šéfa 
Decca Records. Můžu vám říct, že měl 
duši. Byl jedním z nás, skvělý hráč na 
klavír. Owen byl velký táta Nashvillu, 
byl to jediný táta, kterého jsem kdy znal. 
Každému říkal, že jsem jeho pravá ruka, 
to byl velký kompliment.“ Nashvillský 
Ateam si pod vedením Owena Bradle
yho vytvořil nezaměnitelný zvuk a Bob 

Bob Loyce Moore (30.11.1932 – 22.09.2021)

Vloni už se do BL nevešel nekrolog basisty Boba Moorea, který zemřel 22. září 2021 
v nedožitých 89 letech. Je těch nekrologů v poslední době nějak moc, ale byla by 
chyba alespoň stručně nepřipomenout tohoto hudebního génia. Jeho basové linky 
patří k tomu nejlepšímu, co je v country, bluegrassu a spřízněných hudebních žán
rech ke slyšení. 
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Moore později vzpomínal: „Brilantní 
muzikanti vytvořili Nashville Sound, 
Ray Edenton, Hank Garland, Grady 
Martin, Buddy Harman, Floyd Cramer, 
Pig Robbins, Bud Isaacs, Jerry Byrd, 
Tommy Jackson, Owen Bradley a já. 
Byli jsme jako bratři. Skvěle nám fungo
vala hudební chemie a komunikace. 
Milovali jsme společnou tvorbu hudby. 
Dokázali jsme prosadit své osobnosti a 
vyjádřit pocity prostřednictvím muziky 

tak efektivně, že veřejnost poznala naše 
individuální styly nebo způsob, jakým 
jsme skladbu přednesli. Zanedlouho mo
hl každý producent nebo umělec přijít a 
najmout si Nashville sound mužů z A
teamu a být si jistý, že nejenže dokážou 
během chvilky vytvořit dokonalou na
hrávku, ale že nahrávka bude mít také 
příjemný a známý zvuk, jakoby už slyše
ný, protože ucho posluchačů se na tyhle 
hudebníky naladilo.“ 

L–P: Bob Moore, Benny Martin, Curly Seckler, Lester Flatt, Earl Scruggs (1953)
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V roce 1955 přišla nabídka vystupování 
ve slavném pořadu Ozark Jubilee tele
vize ABC ve Springfieldu v Missouri. 
Sobotní vystupování a následné cestová
ní do Nashvillu a zpět během týdne se 
však ukázalo jako vyčerpávající a po 
dvou letech se Moore vrátil do Nash
villu.

V červnu 1958 nahrál svůj první z 
mnoha sessionů s Elvisem Presleym. Na 
práci s králem rock’n‘rollu vzpomínal: 
„Elvis byl milý chlap, říkal mi ‚King‘. 
Pro mě to bylo jeho kamarádské oslo
vení. To bylo samozřejmě dávno před
tím, než se o něm začalo mluvit jako o 
‚Kingovi‘. Elvis byl dobrý, upřímný a 
sympatický člověk. Měl krásný hlas. 
Svou hudbu bral velmi vážně. Zapálený, 
ale ne nudný. Ve studiu jsme se smáli a 
dobře bavili, Elvis byl rád s chlapci a byl 
součástí tvůrčího procesu. Když se ohlé
dnu zpět, jsem si jistý, že to byly nej
šťastnější roky Elvisova života. Hluboce 
mě bolí, jak jeho život tragicky skončil.“ 

Bob Moore hraje na skoro všech Elvi
sových albech z let 1958–1970. Živě 
spolu ale vystupovali pouze jednou, 25. 
března 1961 na benefičním koncertu na 
Havaji: „Bylo to moje jediné živé vy
stoupení s Elvisem. Ohromující. Byla 
tam obrovská tlačenice lidí. Mladé ženy 
trhají vaše oblečení. Miliony záblesků 
fotoaparátů. Bylo to oslepující, náš po
hled z jeviště byl jako pohled na oblohu 
explodujících hvězd.“ Naposledy spolu 
pracovali v roce 1970, těsně před Pres
leyho odjezdem do Las Vegas: „Elvis 
nás všechny požádal, abychom jeli s ním 
do Las Vegas, ale my jsme prostě ne
mohli. Měli jsme manželky a rodiny, 
které na nás byly závislé. Věděli jsme, že 
muzikanti stojí ve frontě a doufají, že 
seženou práci doma v Nashvillu. Vždy
cky jsme věděli, že nemůžeme riskovat 
ztrátu studiové práce. Od odjezdu do Las 
Vegas jsem Elvise už nikdy neviděl.“

V roce 1958 spoluzaložil s Fredem Fos
terem vydavatelství Monument Records, 
kde jako hudební ředitel připravil půdu 
Royi Orbisonovi. V roce 1960 založil 
vlastní kapelu Bob Moore Orchestra a 
nahrál album, na kterém byla i skladba 
Mexiko, která dosáhla sedmé příčky na 
žebříčku populární hudby Billboard a v 
Top 40 zůstala deset týdnů. Písničky se 
prodalo přes milion kopií a získala 
zlatou desku. Moore postupně nahrával a 
vystupoval na mnoha hudebních scé
nách, včetně vystoupení na Newport Jazz 
Festivalu. Když festival kvůli výtržnos
tem skončil předčasně, Moore s kapelou 
nemohli vystoupit, a tak alespoň jako 
seskupení Nashville AllStars nahráli s 
vibrafonistou Gary Burtonem album 
instrumentálních skladeb nazvané After 
the Riot at Newport (Po výtržnostech na 
Newportu). Silná a empatická hra Boba 
Moora našla uplatnění daleko za hranice
mi country hudby The Boxer (Simon & 
Garfunkel) nebo Rainy Night in Georgia 

Bob Moore ve studiu
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(Brooka Benton) a zahrnovala popové a 
soulové hity stejně jako rockabilly nebo 
nahrávky s Arthurem Fiedlerem a Boston 
Pops Orchestra. Kdo by si chtěl poslech
nout, do jakých až hudebních krajů za
vedl Boba Moorea jeho talent, doporu
čuji k poslechu jeho nahrávku skladby 
Said I to Shostakovitch s psychedelic
kým pianistou jménem Tupper Saussy, 
která je na Youtube.
 
Jeho kořeny ale vyrůstaly z country hud
by, v roce 1994 ho časopis Life dokonce 
označil za country basistu číslo jedna 
všech dob. Vystupoval s tak různorodý
mi umělci jako Bob Dylan, Marty 
Robbins, Jerry Lee Lewis, Flatt and 
Scruggs, Patti Page, Sammy Davis, Jr., 
Julie Andrews, Andy Williams, Connie 
Francis, Moby Grape, Wayne Newton, 
Quincy Jones, Burl Ives, Roger Miller a 
francouzský zpěvák Johnny Hallyday. 
Jeho basové party zdobily hity jako 
Return to Sender (Elvis Presley), Crazy 

(Patsy Cline), Stand By Your Man (Tam
my Wynette), Coal Miner‘s Daughter 
(Loretta Lynn) a He Stopped Loving Her 
Today (George Jones). Bob Moore také 
napsal a nahrál slavné basové intro v hitu 
Rogera Millera King of the Road. Přesto
že byl technicky znamenitě vybaveným 
hráčem, tvrdil, že: „…bez ohledu na to, 
jak dobrý hudebník jste technicky, to, na 
čem skutečně záleží, je váš vkus při 
hraní. Spousta chlapů dokáže zahrát sto 
not za sekundu, ale někdo zahraje jen 
jednu a nahrávka je mnohem lepší.“

Samostatnou kapitolou byla spolupráce s 
Johnnym Cashem, Bob Moore měl 
vždy pocit, že ho zná odjakživa. Poslou
chal jeho rané nahrávky u Sun Records a 
už jako teenager znal jeho ženu June a 
celou Carter Family. Později vzpomínal: 
„Nahrával jsem s ním před albem Boom
ChickaBoom. John se obvykle snažil 
natáčet se svou kapelou, Tennessee Two, 
a přidat k ní další hudebníky. 

S Johnnym Cashem
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Někdy byly ve studiu nějaké technické 
problémy a volali mi, abych to přehrál. 
Nevzpomenu si na všechny tituly, které 
jsem dělal. Když měl John vlastní tele
vizní show, najal mě, abych mu sháněl 
do pořadu hudebníky. Byla to velká čest 
a skvělý zážitek. Mou kariérou ale byla 
práce ve studiu, bylo to stejné jako s 
Elvisem, nemohl jsem obojímu věnovat 
potřebný čas, takže jsem televizní show 
opustil po pouhé jedné sezóně.

V roce 1986 byl Bob Moore u nahrávání 
legendárního alba Class Of 55, u kterého 
se sešli Carl Perkins, Jerry Lee Lewis, 
Roy Orbison a Johnny Cash: „Bylo to ja
ko shledání. S každým z nich jsem v 
minulosti nahrával. Jen si představte po
stavy na průměrném rodinném setkání. 

Všichni tam byli. Místní kazatelé, uči
telé, opilci, géniové, fanoušci, skladatelé, 
hudebníci, média a manželky a děti. By
la to úžasná akce. Lidé z doprovodné 
kapely byli stejně pozoruhodní jako 
hvězdy, které tam nahrávaly. Lidé jako 
Billy Swan, Ricky Nelson, bylo úžasné, 
kdo se ten den objevil v Memphisu v 
Tennessee.“

V roce 1989 produkoval Moore Cashovo 
album BoomChickaBoom (slangový 
výraz pro typický kytarový styl, použí
vaný Cashovým kytaristou Lutherem 
Perkinsem), které bylo návratem k pů
vodnímu stylu Johnnyho Cashe. Ke 
spolupráci pozval Moore i Joe Zinkana, 
fenomenálního kontrabasistu a další z 
nashvillských legend: „Joe Zinkan už 

S Elvisem na Havaji v roce 1961
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byl v důchodu. Požádal jsem ho, aby mi 
pomohl a přišel nahrát slapovanou basu 
(zvuk připomínající perkuse, vytvořený 
pleskáním strun přirážených ke hmatní
ku kontrabasu). Při nahrávání byl mikro
fon umístěn tak, aby zachytil pouze sla
pování. Všechny noty, které Joe hrál, 
byly tlumené. Skutečné basové tóny, 
které slyšíte, basové linky na desce, jsem 
hrál já. Joe je nejlepší slapující basista, 
jakého jsem kdy slyšel. Na albu to vy
znělo skvěle, připomíná to starý rocka
billy sound.“

Když na začátku osmdesátých let nová 
generace studiových hudebníků začala 
vytlačovat původní nashvillský Ateam, 
Bob Moore se věnoval dalším projek
tům, včetně působení v kapele Jerryho 
Lee Lewise. Na nějaký čas ho ale z 
hudební branže vyřadilo zranění ruky. 

Do Hudební síně slávy (Musicians Hall 
of Fame) byl spolu s celým Ateamem 
uveden v roce 2007. Získal řadu hudeb
ních ocenění, velmi si cenil sedminá
sobného ocenění Most Valuable Player 
(Nejužitečnější hráč). Velkou radost měl 
z ceny Pioneer Award, kterou obdržel od 
LSSCMA. O téhle ceně od nepříliš zná
mé organizace z Texasu Bob Moore řekl: 
„Pro mě, jako pro občana státu Tenne
ssee, je velkou ctí, že moji práci uznali 
Texasané. Během své kariéry jsem hod
ně dělal western swing. Miluju western 
swing a je opravdu báječné vědět, že 
western swing miluje mě!“

Nesmazatelně se Bob Moore zapsal také 
do dějin bluegrassové hudby. Od začátku 
roku 1952 vstával od pondělí do pátku 
ve čtyři hodiny ráno, aby vystupoval s 
Flattem & Scruggsem v jejich patnácti
minutovém ranním živém rozhlasovém 
pořadu na rádiu WSM. Jako součást ka
pely Foggy Mountain Boys nahrál dva 
sessiony v srpnu 1953. 

O dva roky později hrál basu na gospelo
vém albu Flatta & Scruggse Bubbling in 
my Soul. Znovu pak s nimi nahrával v 
letech 1966, 1968 a 1969. Zájemci si 
mohou všechny tyto nahrávky dohledat 
na CD kompletech, které vyšly u Bear 
Family. V letech 1952–53 nahrál celkem 
16 věcí u Jima & Jesse McReynolds pro 
Capitol Records, opět pak s nimi nahrá
val v roce 1969. V roce 1971 nahrával s 
Osborne Brothers na jejich alba 
Country Roads a Bobby & Sonny, tady 
ovšem použil baskytaru. Znovu pak s 
oběma bratry nahrával v roce 1978 LP 
The Osborne Brothers’ Bluegrass Colle
ction. Sonny Osborne mnohem později 
vzpomínal, že teprve v důchodu měl čas 
si alba pořádně poslechnout a vychutnat 
si, jak skvostně na nich Bob Moore 
hraje.  V letech 197580 nahrál čtyři alba 
s Lewis Family. 

Většinu nahrávek Boba Moorea lze najít 
na YouTube stejně, jako řadu rozhovorů 
a živých vystoupení. Za poslech stojí 
všechny, doporučuju je k poslechu nejen 
kolegům basistům. 

           Pavel Brandejs
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James Dee Crowe se narodil 27. srpna 
1937 v Lexingtonu ve státě Kentucky 
jako jedno ze tří dětí Orvala Dee a 
Bessie Lee (Nichols) Croweových. Jeho 
rodiče byli farmáři. Jako dítě začal s 
kytarou, ale ve dvanácti letech propadl 
kouzlu oslnivé hry Earla Scruggse, 
kterého viděl živě vystupovat s Flattem 
& Foggy Mountain Boys v Lexingtonu. 
Jako teenager hrál v kapelách bluegras
sových velikánů Mac Wisemana a 
Jimmy Martina. Profesionálně k Sunny 
Mountain Boys Jimmyho Martina 
nastoupil v roce 1956 a natočil s ním 
řadu legendárních nahrávek, včetně třeba 
skladby You Don’t Know My Mind 
(1960).  Unaven cestováním opustil Sun
ny Mountain Boys v roce 1961. 

Později založil kapelu Kentucky Moun
tain Boys se zpěvákem Red Allenem a 
mandolinistou Doylem Lawsonem. Ta
hle kapela, včetně basisty a houslisty 
Bobbyho Slonea, hrávala pravidelně v 
hotelu Holiday Inn v Lexingtonu. Jako 
kapelník Kentucky Mountain Boys v 60. 
letech a následně se skupinou J.D. 
Crowe & The New South v 70. letech 
byl Crowe mezi prvními, kteří přebírali 
rockové a R&B skladby a přizpůsobova
li je bluegrassovému prostředí. Výsledný 
hybrid byl předzvěstí jak souběžného 
newgrassového hnutí sedmdesátých let, 
tak i bluegrassově orientované alternati
vní country hudby, která přišla po něm.

Kapelní sestavy J.D.Crowea byly proslu
lé svou precizností a mnohý z účinkují
cích se později stal hvězdou žánru: Keith 
Whitley – zpěv a kytara; Tony Rice – 
zpěv a kytara; Ricky Skaggs – mandolí
na a tenor (barytony zpíval J.D.), Jerry 
Douglas – dobro. Poslední tři, spolu s 
Bobbym Slonem na baskytaru a housle, 
zahájili novou éru bluegrassu albem J.D. 
Crowe & the New South z roku 1975 
(Rounder 0044). To čerpalo ze všeho, od 
staré country hudby přes ryzí bluegrass, 
až po písně napsané Fatsem Dominem a 
Gordonem Lightfootem. Nahrávka změ
nila nejen to, jak lidé přemýšleli o blue
grassu, ale také jejich přístup k jeho hra
ní. Umělci jako Alison Krauss & Union 
Station nebo Nickel Creek by si bez něj 
byli jen stěží představitelní. 

V 80. letech začal J.D. Crowe redukovat 
profesionální vystupování a omezoval se 
na reunion koncerty a vybrané nahrávací 
projekty. Legendární je série šesti alb, 
kterou které nahrál s bluegrassovou 
superskupinou Bluegrass Album Band, 
kterou založil s Tony Ricem. V roce 
1983 získal J.D.Crowe za nahrávku 
skladby Fireball cenu Grammy za nej
lepší country instrumentální výkon a v 
roce 2003 byl uveden do Síně slávy 
IBMA. 

Nemá asi smysl procházet jeho hudební 
kariéru podrobněji, k dispozici je bohatá 
literatura a na YouTube čeká zájemce 

James Dee Crowe (27.08.1937 – 24.12.2021)

Známe to všichni z bluegrassových sejšnů. Pochvalné mručení nebo naopak povy
tažené obočí nad tím či oním lickem. Někdy mi skoro připadá, že z některých skladeb 
se staly bluegrassové hity hlavně kvůli banjovým vyhrávkám. Nejvíc se asi hraje 
Scruggs, ale myslím, že druhým nejvíce „citovaným“ mistrem pětistrunného banja je 
J.D.Crowe. Následujícími řádky bych rád stručně připomněl obdivuhodnou hudební 
cestu tohoto génia, který vloni na Štědrý den odešel do bluegrassového nebe. 
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zúčastněných banjistů, některé z jeho 
banjových skvostů zazní.

           Pavel Brandejs

množství nahrávek i rozhovorů. Za 
zmínku určitě stojí dokumentární film A 
Kentucky Treasure: The James Dee 
Crowe Story z roku 2008. Hlavně se ale 
můžeme těšit na další jam sessiony, kde 
zcela nepochybně, za radostného hýkání 
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Přinášíme krátký text Petea Wernicka, banjisty a zakladatele skupiny Hot Rize:

Byl to svým způsobem šok ztratit tři z nejrespektovanějších banjistů všech dob 
během pár měsíců: Sonnyho Osborna, Billa Emersona, a J.D. Crowea. Sonny, Bill a 
J. D. měli hodně společného:

Sbohem třem banjovým velikánům

•
•

•

•

•
  
   
•

•

•

•

skvělý, spolehlivý timing a jasný tón
hudební kariéry trvající přes 50 let,      
od věku náctiletých po sedmdesátku 
nebo osmdesátku
hluboká úcta k Earlu Scruggsovi se 
základy v jeho stylu a repertoáru
prvotřídní kapelníci s citem pro skvělý 
materiál, výborné spoluhráče a kapel
ní souhru
všichni úzce spolupracovali s Jimmy 
Martinem a jsou slyšet na jeho nejdů
ležitějších deskách
všichni rozšířili banjistický slovník o 
nové hudební prvky, včetně nových 
technik
všichni excelovali ve hře na banjo při 
doprovázení zpěváků
byli prvotřídními zpěváky vokálů a spo
lutvůrci nezapomenutelných trojhlasů
všichni znali hudební byznys natolik, 
aby přežili obtížné časy a případně 
vzali práci mimo hudební branži a 

stali se respektovanými mentory v 
hudebním byznysu i v hudbě samotné
narodili se do 5 měsíců jeden od dru
hého (srpen 1937  leden 1938) a zem
řeli během 5 měsíců od sebe (srpen – 
prosinec 2021). Poznámka pro nume
rology: všechna jejich data narození a 
úmrtí spadají mezi 21. a 29. v měsíci.

Tolik tedy Pete Wernick o hudebních 
gigantech, kteří nás loni opustili. Veli
ce podobně bychom mohli psát o sa
motném autorovi této glosy, který 
shodou okolností prodělal 1. února 
infarkt. Daří se mu dobře a držíme mu 
palce, ať je ve svých 75 letech brzy fit.

          Petr Brandejs

•

•
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Pokud máte fotografie,  plakáty,  programy a další 
materiály k Banjo Jamboree – sdílejte je s námi! 

V roce 2022 se uskuteční už 50.  ročník Banjo Jamboree,  nejstaršího 
bluegrassového festivalu v Evropě. Bluegrassová asociace ČR by ráda k 
této příležitosti vydala pamětní publikaci. Se žádostí o pomoc se 
obracíme na všechny čtenáře Bluegrassových listů,  kapely i pamětníky:

Rádi bychom zkompletovali především programy a seznamy kapel ke 
všem ročníkům, a především pověstné fotografie banjistů.  Budeme vdě
čni i za vaše vzpomínky,  pěkné i ty méně příjemné zážitky,  veselé i 
vážné historky a podobně. Rádi bychom zachytili festival z pohledu ka
pel,  ale i návštěvníků.  Protože zamýšlená publikace nemá být suchým 
vědeckým dílem, budeme rádi,  když nám ji pomůžete naplnit zajímavým 
obsahem.

Zavzpomínejte si na Banjo Jamboree,  neostýchejte se a ozvěte se mi na 
některý z těchto kontaktů (spěchá to)☺

Martin Čechura
email: mcechura@zcm.cz
telefon,  SMS, whatsapp: 731 446 354
facebook,  messenger: http://www.facebook.com/martin.cechura.3/

Fotografie z Mladého světa, ročník 19, č. 32, s. 30, z 2. 8.1977
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ALBUM
17.02.
26.02.
18.03.
19.03.
26.03.
23.04.
06.05.
11.06.
17.06.
17.07.
20.07.
06.08.
13.08.
20.08.
27.08.
28.08.

BG CWRKOT
06.05.
2628.05.
17.06.
12.08.
11.11.
12.11.
26.11.

BLACK JACK
10.03.
dubenkvěten
18.06.
09.07.

G-RUNS 'N ROSES
09.04.
04.06.

Kalendář akcí  2022

Hora sv.  Kateřiny,  restaurace Na srubech, koncert  soukr.  akce
Skalany,  restaurace,  Masopust
Vidov,  hospůdka na návsi,  koncert (+ Želiboys)
Velešín,  vinárna U růže,  koncert
Liberec,  Restaurace U Košků,  country bál
Velichov,  Hospoda U Lípy,  pivní pochod
Chomutov,  divadlo,  miniMAYfest
Velichov,  hospoda U Lípy,  country a folk festival
Čáslav,  Letní kino,  Banjo jamboree
Bečov,  koncert
Chomutov,  atrium knihovny,  ASession
Sedliště u Libáně,  Janďourkův mlejn,  Bluegrass na mlejně
Místo u Chomutova,  hrad Hasištejn,  Fesťáček pod hradbami
Čečovice,  festival Čečovice
Kanina u Kokořína,  Country KaninaFest
Chomutov,  atrium Knihovny,  Country fest

Hradec Králové,  Klub Lucie
     Voorthuizen (Holandsko),  EWOB
Čáslav,  Banjo Jamboree
Nová Dubnica (Slovensko),  Bluegrassový večer
Hradec Králové,  Klub Lucie
Jablonec nad Nisou,  Posvícení v modrém
Vlčkovice v Podkrkonoší,  Malinkej

Mladá Boleslav,  Saloon v modrém
             Praha, U Vodárny (sledujte náš FB a web)
Čáslav,  Banjo jamboree
Mstětice (Maršovice,  Neveklov),  festival Hájek 2022

Zlín,  Zelenáčova šopa
Mlékojedy,  festival Bluegrass party



37

Ostrava, 19:00; klub Parník, koncert Přes 50 let v country
Frýdek Místek, 19h; hosp. U Arnošta koncert Přes 50 let v country
Sedlice, 19:30 Sokolovna; koncert Přes 50 let v country
Třeboň, 19:30 Lázeňský dům Lázně Aurora, koncert
Horní Beřkovice, Multifunkční centrum, koncert Přes 50 let v country
Votice, 19:00; Kino, koncert Přes 50 let v country
Praha, Chodov, 20:00; KC Zahrada, koncert Přes 50 let v country
Tábor, 20:00; hotel Palcát, koncert Přes 50 let v country
Mikulov, 16:30; před Ditrichštejnskou hrobkou, Velikonoční Mikulov
Strančice, 19:00; sokolovna, koncert Přes 50 let v country
Brandýsek, kino, koncert Přes 50 let v country
Jihlava  Zborná, hostinec U lípy, koncert Přes 50 let v country
Dubí, 18:30; sport. areál Dubí 2 – Bystřice, Rej čarodějnic
Zlín, 19:30; Zelenáčova šopa, koncert Přes 50 let v country
Horka nad Moravou, 20:00; areál Sokolka, festival Horecké struny
Rakovník, festival Konšelský tuplák
Loučná pod Klínovcem, Festival
Kladno, 16:30; festival Kladenské dvorky
Stráž pod Ralskem, 12:00; Městské slavnosti
Čáslav, letní kino, festival Banjo jamboree
Březno u Chomutova, 17:00; park festival Březnoukej
Slatiňany, 21:00; festival Vrabčák

Luka nad Jihlavou, Dolní hospoda, otvírání hospody
Čáslav, Banjo jamboree
Vítězná u Dvora Králové, 4. roční folk a country festivalu
Praha 4, Kunratice, areál Šeberák, festival DoModra
Svatoslav, Waldstenovo zátiší
Dolní Lhota, festival Šumavský pařez, 38. ročník

Olomouc, 19:00  20:00, Český rozhlas
Kosodrevina (SK), Muzikantský kemp, (Band)
Copenhagen (DK), Karens Minde Kulturhus
Dvůr Králové nad Labem, Hankův dům, 17:00 (také Fámy, Nugget)
Plumlov, Keltská noc na Plumlově, (Band)
Plumlov, Keltská noc na Plumlově, workshop

POUTNÍCI
26.02.
27.02.
11.03.
12.03.
22.03.
23.03.
07.04.
08.04.
16.04.
22.04.
23.04.
29.04.
30.04.
05.05.
14.05.
28.05.
04.06.
12.06.
180.6.
18.06.
25.06.
25.06.

PRAŽCE, LUKA NAD JIHLAVOU
18.02.
18.06.
16.07.
17.07.
06.08.
27.08.

ORADIM ZENKL & ONDRA KOZÁK
09.02.
19.03.
08.04.
20.07.
22.07.
23.07.
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Radim Zenkl & Ondra Kozák 
právě natáčejí společné CD, na 
kterém zazní vlastní tvorba obou 
hráčů doplněná o tradiční a pře
vzaté skladby v osobitých aranž
má. Foto napoví o použitých ná
strojích, vydání se plánuje na jaro 
2022.Více informací na: 
www.zenklkozak.com
    
Kapela Guitar session z Brna 
hraje od letošního roku ve čtyř
členné sestavě: s mandolínou Eva 
Trnková, na elektrickou basovku 
Martin Hons a na akustické nebo 
i elektrické kytary Mirek Hulán a 
Michal Hromčík. Na konci ledna 
si odbyli premiérové vystoupení 
v brněnském klubu Café práh a 
těší se na další vystoupení.

•

•

•

•

•

•

Servis

Ke bluegrassovému a country repertoáru pro zpestření přidávají i skladby z rocku, 
flamenca ad., V pár špičkových instrumentálkách si všichni zahrají sóla, písně 
jsou z poloviny české i anglické. Více na https://www.guitarsession.cz/

Nová sestava G runs and Roses je tato: Peter Burza  housle a zpěv, Vladimír 
Križan  kytara a zpěv, Christopher Schut  kontrabas a zpěv, Milan Marek  
mandolína a zpěv, Ralph Schut  banjo, kytara a zpěv.

Kapela Vodopád ze slovenského Brezna vydala své deváté CD Keď hviezda padá. 
CD obsahuje 15 většinou původních skladeb. Kapela se v roce 2010 umístila na 3. 
místě v soutěži Talent Country Rádia a letos oslaví 39 let na scéně.
    
Neúnavná bulharská bluegrassistka Lilly Drumeva natočila (jako Lilly of the 
West) další CD. Tentokrát velmi stylově v duchu staré country music. Jmenuje se 
Swings and Heartaches, je na něm 10 skladeb a jako hosty na něm najdeme Pepu 
Malinu na housle a ze Slovenska  Michala Baroka na mandolínu.
    
CD, kde hraje na banjo(!) vydal Petr Žižka známý hlavně jako dobrista. Jmenuje 
se Banjo on the Highway a Petra na něm doprovází Zdeněk Jahoda, Petr Ježek, 
Vojta Honzík, Martin Anderle a Ludvík Jacek. Na CD je 14 skladeb, povětšinou 
bluegrassových standardů. Recenzi plánujeme do dalších BL.  
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Milí čtenáři,

považujeme BAČR za služebníka českého bluegrasu pro jehož rozkvět 
jsou klíčoví jak fanoušci, tak i kapely. Tyto dvě skupiny se v našem žánru 
samozřejmě často prolínají. Abychom podpořili kolektivní členství kapel (za 
500kč / rok s více výtisky BL zasílanými na jednu adresu), uvádíme zde jako 
malou reklamu jejich jména a webové stránky.

Petr BrandejsAlbum  www.albumband.cz

Asi tak  kapelaasitak.webnode.cz

Blackjack  www.blackjackband.cz

Bluegrass Cwrkot  www.cwrkot.cz

Blue Hat www.facebook.com/bluehathradeckralove/

Brzdaři  www.brzdari.cz

Direct  www.direct.webnode.cz

Grassroad  www.grassroad.cz

Handl  www.handl.wz.cz

Maňana BG band  www.mananaband.cz

Milkeaters  www.milkeaters.cz

Monogram CW  www.monogramcw.cz

Od plotny skok  www.odplotnyskok.estranky.cz

Poutníci  www.poutnici.cz

Ptačoroko  www.ptacoroko.cz

Topinqui  www.topinqui.com



Uzávěrka BG listů č. 2/2022
je 30.4. 2022. Informace o svých akcích a články do 
BG listů můžete poslat Petru Brandejsovi na email :
brandejs.banjo@gmail.com. Redakce si vyhrazuje 
právo vaše příspěvky podle potřeby upravit. Staneli 
se tak, tento fakt uvedeme. Zároveň počítejte s tím, že 
není možné vám vaše příspěvky vracet.

© copyright 1996 - 2022
O svolení ke komerčnímu využívání informací
z Bluegrassových listů je třeba požádat na naší 
adrese. V případě převzetí velkých článků musí náš 
autor dostat řádný honorář a trváme na uvedení 
Bluegrassoých listů jako zdroje.

Bluegrassové listy, zpravodaj BAČR z.s., ročník XXVII, číslo 1, únor 2022. 
Titulní fotografie: KTO 1975  Nashville
Uzávěrka: 31.1.2022.
Adresa vydavatele a redakce: BAČR z.s., Bludovice 137, 741 01 Nový Jičín. 
Vychází nejméně dvakrát ročně.
Zodpovědný redaktor: Petr Brandejs, sazba: Petr Maišaidr, logo: Vince.

Čteš Bluegrassové listy někoho jiného?
Podpoř nás a staň se členem  viz str. 2.


